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ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd
Druhé letošní číslo vychází na počátku krásného měsíce května, proto si ho krátce

připomeneme. Ohlédneme se také za velikonočními svátky, které letos připadly na
počátek dubna, a to očima křesťanů.

Nadcházející VI. ročník Mezinárodního hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy
si zaslouží informace o jeho přípravách a programu. Jarní období nás vedlo k uve-
dení článku o přírodě, nezapomněli jsme ani na sportovní dění včetně pozvání na
turistický pochod „Po zarostlém chodníčku”. Přinášíme další článek o Janu Václavu
Sládkovi. Dozvíte se, co dělají naše děti ve volném čase, co se děje ve spolcích. Samo-
zřejmě se dozvíte podrobnosti o dvou jednáních obecního zastupitelstva, jak jsme
vloni hospodařili, i kde se naše obec prezentovala, naše rady, inzerce a mnoho dal-
ších zajímavostí.

Povšimnete si, že jsme změnili názvy některých kapitol – hned té prvé, a to místo
„Politický život na „Správa obce” a namísto názvu „Z farního úřadu” na „Ze života
farníků”. V obou případech jsme se domnívali, že lépe vystihují jejich obsah. Přidali
jsme kapitolku „Co se děje ve spolcích”.

jako obvykle konalo v klubovně klubu
důchodců na Hukvaldech. V úvodu
seznámil s návrhem programu jednání –
kontrola usnesení, rozbor hospodaření
za rok 1998, návrh rozpočtu obce na rok
1999, prodeje a pronájmy pozemků,
různé ( změny územního plánu č. 2,
informace o dotacích z Programu obno-
vy venkova, informace o půjčce z pro-
gramu Obnovy bydlení ad.). Návrh pro-
gramu schválilo všech 15 členů obecního
zastupitelstva.

Kontrolu usnesení provedl p. ing.
Brunclík. Třetím zasedáním obecního
zastupitelstva bylo uloženo obecní radě
zpracovat a předložit ke schválení Pro-
gram rozvoje obce na období 1999–2002.
Se souhlasem všech členů obecního
zastupitelstva bude tento bod projedná-
ván v bodě „různé”.

Čtrvrtým zasedáním obecního zastupi-
telstva byla dočasně pověřena obecní
rada prodejem akcií SMVAK. Pan starosta
stručně informoval o valné hromadě
SMVAK, o tom, že nedošlo k podstatným

Čtvrté mimořádné jednání obecního
zastupitelstva bylo svoláno na středu
17. 3. 1999. Jediným bodem jednání bylo
rozhodnutí o prodeji akcií SMVAK Ostra-
va. V úvodu pan starosta ve stručnosti
přiblížil situaci na trhu s cennými papí-
ry, připomněl, že Obec Hukvaldy vlastní
3748 kusů těchto akcií v nominální hod-
notě 1000 Kč za kus. V současné době se
nabízí cena 250 až 450 Kč za jednu akcii.
Členové obecního zastupitelstva dali
slovo zástupcům dvou firem, a to JAKR
spol. s r. o. Karviná a JUNG a SILBERS-
TERN a. s. Ostrava . Po jejich vystoupení
proběhla rozsáhlá diskuse, týkající se
toho, zda prodat akcie, komu a jakým
způsobem. Po této debatě bylo 13 hlasy
rozhodnuto pověřit obecní radu prode-
jem akcií SMVAK nebo postoupením dis-
pozičních práv k těmto akciím. Pověření
platí do 30.3.1999. Tímto bylo 4.mimo-
řádné zasedání ukončeno.

V úterý dne 30. 3. 1999 v 18.00 hod.
zahájil p. starosta 5. zasedání obecního
zastupitelstva obce Hukvaldy, které se
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Ze 4. a 5. jednání obecního zastupitelstva
obce Hukvaldy



změnám ve vedení společnosti, zájem
o akcie stále trvá, aktuální nabídka je 300
Kč za kus. Po této informaci proběhla
rozsáhlá diskuse, ve které se hovořilo
o tom, zda akcie prodat a podle jakých
kritérií. Na návrh p. starosty byla prode-
jem znovu pověřena obecní rada, mni-
mální cena byla stanovena dle návrhu p.
Michnové 350 Kč za kus.

Pan ing. Žáček se po odhlasování znovu
vrací k výši ceny za akcie, v krátkosti
hovořil o způsobu obchodování na burze
cenných papírů, domnívá se, že 350 Kč za
akcii je mnoho. K jeho názoru se přiklá-
ní p. ing. Bujnoch, upřednostňuje raději
nižší, ale jistý příjem než žádný příjem.
Po této debatě bylo revokováno právě
přijaté rozhodnutí – prodej za cenu 350
Kč za kus a 8 hlasy bylo schváleno prodat
akcie za minimální cenu 320 Kč za kus,
prodejem pověřit obecní radu.

Úkoly uložené 3. a 4. zasedáním obec-
ního zastupitelstva byly splněny.

Rozbor hospodaření za rok 1998 – roz-
bor hospodaření byl zveřejněn na úřední
desce, občané měli možnost se s ním
seznámit, projednala ho obecní rada.
Pan starosta připomněl, že dle zákona
o obcích mohou občané k tomuto bodu
diskutovat, poté předal slovo předsedovi
finanční komise Mgr. Jílkovi. Pan Mgr.
Jílek ve stručnosti hovořil o celkových
příjmech a výdajích, o financování splát-
ky úvěru atd. Pozastavil se u nedoplatků
a pohledávek za firmou Redespo a žádá
vysvětlení, jak k tomuto vlastně došlo.
Situaci vysvětlil pan Bernatský. Rozbor
hospodaření byl schválen 15 hlasy.

Rozpočet na rok 1999 – návrh rozpočtu
obce na rok 1999 byl zveřejněn na úřední
desce, občané měli možnost se k němu
vyjádřit a byli vyzváni, aby vystoupili i na
tomto zasedání. Pan starosta v krátkosti
pohovořil o formě, v jaké je letošní roz-
počet předkládán, přiblížil členění na
jednotlivé organizační jednotky. Poté
opět předal slovo předsedovi finanční
komise Mgr. Jílkovi. Pan Mgr. Jílek hovořil
o tom, že máme přebytkový rozpočet,
příjmy činí 8 628 tis Kč, výdaje 7 328 tis.
Kč, přebytek 1 300 tis Kč bude použit na

splátku úvěru na sál a na realizaci úprav
veřejného prostranství v Dolním Skleno-
vě, které budou zahájeny za předpokla-
du, že získáme dotace z Programu
Obnovy venkova. Pan Kroča navrhuje
posílit položku na opravy místních
komunikací. Po krátké debatě, ve které
mimo jiné pan starosta hovořil o tom, že
komunikací, které potřebují opravy je
mnoho, ale bohužel finančních prostřed-
ků se nám tolik nedostává, navrhl stano-
vit pořadí místních komunikací dle nut-
nosti oprav. Po této debatě bylo hlasová-
no o tom, zda provést úpravy položky na
opravy místních komunikací, návrh
nebyl schválen. Rozpočet na rok 1999 byl
poté schválen v původním předloženém
znění 15 hlasy.

Prodeje pozemků – obecní zastupitel-
stvo schválilo bez dalších připomínek
přijetí daru od Okresního úřadu ve Frýd-
ku-Místku p.č. 1247/3 díl 2 o výměře 569
m2 na k. ú. Sklenov. Jedná se o cestu
kolem rybníka směrem ke křižovatce na
Horní Sklenov. Dále schválilo záměr pro-
dat nově vytvořenou parc. 1247/4 k. ú.
Sklenov, jedná se o okraj místní komuni-
kace před č. p. 46 v Dolním Sklenově –
vypořádání majetkoprávních vztahů,
záměr odprodat pozemek parc. č. 436/12
o výměře 877 m2 na k.ú. Sklenov – jedná
se o pozemek u ZŠ a záměr prodat sta-
vební pozemek na „Dílkách” parc.č.
564/4 k. ú. Sklenov o výměře 678 m2.
Všechny tři záměry budou zveřejněny na
úřední desce po dobu 30 dnů.

Obecní zastupitelstvo se dále zabývalo
bodem různé – změny územního plánu
obce Hukvaldy č. 2. Obě navrhované
změny přiblížil p. starosta, jedná se
o zařazení pozemků u cesty I/48 ve
směru na Příbor v prostoru u křižovatky
na Kateřinice do ploch určených k
výstavbě i podnikání za účelem výstavby
benzínové čerpací stanice a o zařazení
pozemku p. Josefa Marka v Dolním Skle-
nově parc.č. 1036/1 a 1039/1 k. ú. Sklenov
do ploch určených k zástavbě rodinnými
domky. Obecní zastupitelstvo 15 hlasy
schválilo zadat vypracování obou těchto
změn. Obecní zastupitelstvo se dále
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zabývalo stanovením termínu, do kdy
budou přijímány požadavky na změny
územního plánu. Po krátké debatě byly
schváleny dva termíny v roce a to 31.
března a 30. září.

Změna obecně závazné vyhlášky o přís-
pěvku na částečnou úhradu neinvestič-
ních nákladů mateřské školy a školní dru-
žiny v obci Hukvaldy – po malých úpra-
vách byl návrh výše uvedené vyhlášky
schválen. Změna se týkala zavedení plat-
by ve výši 40 Kč za jedno dítě a měsíc, za
děti, které jsou v mateřské škole umístě-
ny pouze 3 dny v kalendářním měsíci.

Paní místostarostka informovala o pro-
gramu na podporu bydlení – jedná se
o příspěvek, o který Obec již požádala
a který by se dále poskytoval ve formě
úvěru občanům naší obce na rekonstruk-
ce rodinných domků. Dle informace
Okresního úřadu jsou prostředky na
tento účel kráceny, takže je velmi málo
pravděpodobné, že bychom příspěvek
mohli získat.

Paní místostarostka dále hovořila o při-
pravované stavbě domu s pečovatelskou
službou, hovořila o firmě A–Vital, která
zpracovává projektovou dokumentaci.
Abychom získali dotaci na výstavbu DPS
je potřeba provést předběžné šetření,
kolik občanů z naší obce bude mít
o umístění zájem, a nabídku na umístění
zveřejnit i v okolních obcích.

Pan starosta v bodě různé dále hovořil
o rekultivaci obecní skládky komunální-
ho odpadu. Pozemek pod skládkou byl
dočasně vyňat ze zemědělského půdního
fondu do roku 2002 včetně provedení
rekultivace, navíc tento pozemek je ve
vlastnictví Pozemkového fondu, který s
Obci Hukvaldy již uzavřel nájemní
smlouvu. V současné době byla zpraco-
vána cenová nabídka na projekt rekulti-
vace skládky v ceně cca 39 000,- Kč,
samotná rekultivace dle odborného
odhadu bude Obec stát cca 1 400 tis.Kč.
Vzhledem k tomu, že Obec tyto pro-
středky nemá, je třeba uvažovat jakým
způsobem je získat. Pan starosta navrhu-
je nechat zde ukládat odpad i odjinud
než jen z obce, z toho získat finanční
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prostředky za uložení odpadu, a zároveň
využít stavby I/48 a hlínu z výkopů pou-
žít na překrytí. Pan starosta upozorňuje
na fakt, že skládka již zcela nevyhovuje
současným požadavkům na provozová-
ní skládek, může dojít k tomu, že nám
bude okamžitě odňat souhlas s provo-
zováním. Zákonné normy v tomto
oboru se neustále zpřísňují a hrozí zde
velmi vysoké pokuty. Pan Sasín doporu-
čuje nespěchat a provozovat skládku tak
jako doposud. Pan ing. Žáček navrhuje
prodloužit vynětí ze zemědělského půd-
ního fondu a v používání obecní sklád-
ky pokračovat. Pan Bernatský upozor-
ňuje na nevhodnou polohu skládky z
hlediska vodoteče. Názor pana starosty
podporují p. ing. Brunclík a pí Mizerová,
pí Michnová se domnívá, že skládka
vydrží ještě 10 let. Pan starosta navrhuje
hledat možnosti zavezení skládky tak,
aby byla naplněna a mohla být rekulti-
vována. Jeho návrh nebyl schválen 8
hlasy, 6 hlasovalo pro a 1 se zdržel. K
tomuto problému nebylo přijato žádné
další rohodnutí.

Pan starosta dále informoval o dopisu
Asociace technických sportů – bývalý
Svazarm, týkajícím se svazarmovské
klubovny – bývalé prádelny. Na jedná-
ních obecní rady se uvažovalo vzhledem
k minimálnímu využití této budovy
o možném prodeji, s čímž zásadně
nesouhlasili zástupci KSČM. Pan staros-
ta navrhuje, že pokud se budova nepro-
dá, je třeba rozhodnout, jak s tímto
majetkem dále naložíme, jak jej lépe
využijeme a kde vezmeme peníze na
nutné opravy, které budou finančně
dost náročné. Po krátké debatě byl dopis
vzat na vědomí s tím, že se celá záleži-
tost projedná nejdříve v obecní radě.

Program rozvoje obce na období
1999–2002 – hovořila p. Michnová.
Tento program sestavovala za pomoci p.
Sasína a p. ing. Bujnocha, vychází z
volebních programů jednotlivých poli-
tických stran a s návrhů předložených
zástupci KSČM, KDU–ČSL a Sdružení
nezávislých kandidátů. K tomuto bodu
se rozvinula rozsáhlá diskuse týkající se



výkupu pozemků a jejich začlenění do
předloženého materiálu. Pan ing. Buj-
noch se domnívá, že materiál není zcela
připraven pro jednání obecního zastupi-
telstva. Pan RNDr. Maťa navrhuje vyškrt-
nout veškeré cifry, neboť nejsme schopni
odhadnout ceny na 5 let dopředu. Záro-
veň se domnívá, že tento materiál není
potřebný. Návrh RNDr. Maťě nebyl
schválen. Další obsáhlá debata se týkala
dostavby sálu v Základní škole, zda ji
zahrnout do Programu rozvoje obce či
nikoliv. Zástupci ODS se domnívají, že
prostředky na dostavbu se najdou, netr-
vají na tom, že by to musela být priorita.
Pan ing. Žáček ostře napadl rozhodnutí
bývalého obecního zastupitelstva vůbec
se do této stavby pouštět. Nutnost exi-
stence sálu v obci přiblížil p. RNDr.Maťa,
kromě jiného např. v souvislosti s Festi-
valem Janáčkovy Hukvaldy. Pan starosta
k debatě o Programu rozvoje obce pouze
řekl, že se domnívá, že vzhledem k
tomu, že nemáme vlastní zdroje a jsme
závislí pouze na dotacích, nemůžeme
plánovat na 5 let dopředu. Dále podotkl,
že za uplynulá volební období se v obci
udělalo kus práce a program rozvoje
obce jsme dosud nepotřebovali. Naplá-
novat si můžeme cokoliv, ale realita nás
přinutí dělat pouze to, na co budou pení-

ze, respespektive na co se nám podaří
získat dotace.

Po této debatě bylo schváleno nepřijí-
mat k tomuto materiálu zatím žádné
rozhodnutí, p. Michnová byla pověřena
dopracováním návrhu.

V závěru jednání pan starosta hovořil
o nadcházejících služebních cestách na
jednání sněmu historických sídel a svazu
měst a obcí v Praze a o výstavě URBIS v
Brně, na které bude přednášet o realizaci
Programu Obnovy venkova v naší obci.

Paní Mizerová se táže na únik močůvky
se silážních žlabů v Rychalticích – odpo-
věděl p. ing. Foldyna – havárie se šetří,
bude sjednána náprava.

Paní Michnová hovořila o provozu
obecní televize, o televizní radě, dále se
obrátila na p. starostu ohledně odpojení
tel. č. 699321. Objasnil p. Bernatský: linka
se používala pro internet, protože ho
zatím nikdo neprovozuje, byla linka
odpojena ale nikoliv zrušena.

Další debata se týkala internetu a jeho
možnosti využití pro veřejnost v obecní
knihovně.

Program byl vyčerpán, usnesení z
tohoto jednání bylo přijato 15 hlasy.
Zasedání bylo ukončeno.

Marta Sobotíková
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Zima se nám ztrácí, začínáme s prací
Nebojte se, nebudu recitovat básně, jen

Vám chci vyprávět takový obyčejný pří-
běh,pro mnohé asi nezajímavý. Ten můj
příběh je o jedné lidské vlastnosti –
netečnosti. Je již pár dnů po velikonocích
a mnohým z nás už to dávno před veli-
konočními svátky nedalo, abychom,
pokud nám to čas a počasí dovolilo,
nezačali s úklidem v zahradách, v okolí
našich domovů a někteří z nás se pustili
i do úklidu volných prostranství pro
radost svoji i k radosti sousedů. Většina
občanů provádí jarní úklid zcela zodpo-
vědně, ale jsou mezi námi i někteří obča-
né, kteří svoji netečností nechtějí být
a nejsou nápomocni zkrášlit svá okolí,

a tím i prostředí nás všech.
Po zimě, kdy sníh definitivně odkryl

všechen nepořádek a černé skládky, mě
zaráží, že právě tito naši občané budou
raději tajně a pokoutně vyvážet tyto své
odpady a se setměním či brzy ráno
zamořovat ovzduší pálením plastů, gumy
a nevím čeho všeho ještě ve svých pecích.
Mnozí spoluobčané si mi stěžují, o mno-
hém vím sama, s mnohými občany jsem
již tyto záležitosti řešila a myslím,že k
dobru věci.

Za zmínku však stojí i využívání veřej-
ného prostranství. Když tak na procházce
prohlížím okolí, nedá mi to, abych se
nazamyslela nad přístupem některých



lidí, zřejmě si myslí, že veřejná prostran-
ství mohou sloužit jako skladiště čehoko-
liv, či smetiště, s čímž nemohu souhlasit.

Vyhláška obce Hukvaldy řeší rovněž v
Čl. 15 užívání veřejného prostranství
s možností vybírání poplatku: za užívání
veřejného prostranství na skládky jiného
než stavebního materiálu, též pro odsta-
vování automobilů určených k opravě za
1 m2 a den 5 Kč. Bude mým úkolem pro
nejbližší období si tato místa v obci
zmapovat a učinit příslušná opatření. Po
svých prvních zkušenostech ale mohu
zodpovědně říci, že při projednávání
záležitostí obce jsem se vždy setkala s
pochopením. Někteří občané sami cítí
upozornit na nedostatky a nepořádek,
který nepřispívá k pěknému vzhledu
naší vesnice.

Také jsem ale překvapena, jak málo
našich spoluobčanů zachytí signál vysí-
lání naší obecní televize. Rozhodla jsem
se proto zveřejňovat všechny aktuální
zprávy formou nástěnek v místních
obchodech s potravinami v jednotlivých
částech obce. Věřím, že tímto způsobem
budou občané lépe informováni o dění v
naší obci. Tyto zprávy budu dle důleži-
tosti obměňovat.

Jak již jsem se zmínila, pro většinu nás,
lidí bydlících v naší obci, je zcela samo-
zřejmé dodržovat pravidla sběru a třídění
odpadu, jsou však někteří, kteří svým lax-
ním přístupem dávají špatný vzor i pro
přespolní. Hovořím o naší skládce. Je velmi
těžké ji udržet v pořádku a čistotě, u vrat
skládky se často najdou věci, které by
možná někomu jinému dobře posloužily.

Jen pro Vaši orientaci uvádím, že v
rámci šetření fin.prostředků bude prová-
děn odvoz popela od 1. 5.–30. 9. 1999 co
tři týdny. Termíny svozu budou zveřejně-

ny na nástěnkách i v televizi. Rovněž
ještě pro ty občany, kteří mají nachystány
hromádky listí a větví, bude proveden
svoz koncem měsíce dubna, termín bude
opět zveřejněn. Při odvozu skla nezapo-
mínejte třídit sklo na barevné a čiré, sun-
dat kroužky, zátky a přiložit žeton.Plasty
a umělé hmoty odevzdávejte v zaváza-
ných pytlích (pokud láhev u plastů
odšroubujete, pošlapete a pak zašroubu-
jete, vejde se Vám více odpadu do jedno-
ho pytle) a přiložte žeton. Do železného
odpadu nemíchejte sklo a jiné odpady,
které k tomuto sběru nepřísluší. Když
tak sleduji, kolik žetonů se odevzdá při
jednom sběru, musím konstatovat, že je
dost spoluobčanů, kteří neodevzdají ani
jeden žeton po celý rok. Bude mě zají-
mat, jak se svým odpadem tito lidé naklá-
dají , vždyť na tyto služby našim obča-
nům v nemalé míře doplácí obec, což si
musíme všichni uvědomit. Zejména ti
občané, kteří zaujímají k dodržování
vyhlášky záporné stanovisko.

Od mého nástupu do funkce místosta-
rostky hledám nové možnosti, jak ušetřit
v obecní pokladně fin.částky – např. na
odvoz popela, plastů, hledám zajímavé
nabídky od jiných firem – např. jsem v
letošním roce oslovila nového dodavate-
le na zpracování periodika „Hukvaldský
občasník“, vzdala jsem se čerpání odměn
za vedení obecní televize. Na druhé stra-
ně zakládání černých skládek, které ničí
životní prostředí, a zneužívání veřejných
prostranství, které znepřijemňují život
nám ostatním, nevede k účelnému
a hospodárnému jednání.

Tak se zamýšlím – co je lepší? Šetřit,
nebo být šetřílek? Posuďte sami dle svého
uvážení,milí spoluobčané.

Jaroslava Michnová, zástupce starosty
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Program rozvoje obce Hukvaldy na léta 1999–2002
Na posledním zasedání obecního

zastupitelstva se rozpoutala širší debata
o tzv. Programu rozvoje obce Hukvaldy na
léta 1999–2002. Nestranný pozorovatel
mnohdy asi jen ztěží chápal smysl a účel,
a to jak debaty, tak výše jmenovaného

programu. Proto cítím potřebu alespoň
rámcově naznačit, o co vlastně jde.

Program rozvoje obce Hukvaldy se má
stát dokumentem, prostřednictvím ně-
hož obecní zastupitelstvo deklaruje svou
vůli dosáhnout rovnoměrného rozvoje



všech částí naší obce konkrétním stano-
vením jednotlivých priorit v určitém
časovém horizontu. Východiskem pro
tento dokument jsou volební programy
všech volebních stran, odhad finančních
možností obce a připravenost některých
projektů z let minulých. V současné chví-
li je program rozvoje obce navržen
a zastupitelé se někmu vyjadřují.

O jednotlivých potřebách naší obce asi
víme všichni (stačí nahlédnout do voleb-
ních programů a zjistíme, že hlavní
potřeby obce se objevují snad ve všech).
Je však nelehké stanovit, kterou část obce
časově „upřednostnit” před ostatními.
A právě tady se naskýtá místo pro „veřej-
nou” diskuzi nad připravovaným doku-
mentem. Každý občan naší obce má
právo vyžádat si u kteréhokoliv zastupi-
tele daný materiál a vyjádřit se k němu,
navrhnout své řešení. Vždyť jde o to, jak
bude naše obec v příštích letech vypadat,
co se budeme snažit společnými silami
v obci dosáhnout. Je jisté, že vše je odvis-
lé od peněz, které „přijdou” do naší
pokladny. Nelze však jen čekat na štědrou
ruku státu. Je nutné nejdříve vědět, co
chceme, a pak udělat vše proto, abychom
daného dosáhli. Důvodů, proč chceme
program rozvoje, je bezesporu více. Od
jasné představy, kam se má obec ubírat
v následujícím období, až po konkrétní
stanovení finančních potřeb obce.
V neposlední řadě může být tento pro-
gram na konci volebního období i urči-
tým vodítkem pro občany při hodnocení
úspěšnosti obecního zastupitelstva
a obení rady. Také může hodně vypově-
dět o snaze, úsilí a schopnostech uvolně-
ných funkcionářů.

Vladan Jílek,
člen obecního zastupitelstva

Obecní finance
(zpracováno podle rozboru hospodaření
r. 1998 a rozpočtu roku 1999)

Rozpočet roku 1998 počítal původně
s příjmy ve výši 10 124 tis. Kč, na straně
výdajů bylo plánováno 8134 tis. Kč plus
1990 tis. Kč na splátky úvěrů. Během roku
byl několikrát upraven, takže příjmy

upraveného rozpočtu činily 12 770 tis. Kč
a výdaje upraveného rozpočtu dosáhly
11 587 tis. Kč. K tomu je nutno dodat, že
do rozpočtu byl zapojen přebytek hospo-
daření z roku 1997 ve výši 1307 tis. Kč.
Skutečné příjmy byly 11 706 tis. Kč a sku-
tečné výdaje 9410 tis. Kč, hospodaření
skončilo přebytkem 2 296 367,66 Kč.

Na straně příjmů byly největší polož-
kou – 6,5 mil. Kč – daňové příjmy, z toho
2,1 mil. Kč byla daň z příjmu právnických
osob, daň ze závislé činnosti činila 1,6
mil. Kč a 771,5 tis. Kč daň z příjmů fyzic-
kých osob (drobných živnostníků).
Nahlédneme-li do rozboru hospodaření
za rok 1997, zjistíme, že v prvých dvou
kategoriích je příjem roku 1998 docela
shodný, pozoruhodně se zdvojnásobila
daň z příjmů drobných živnostníků.
Správních poplatků bylo vybráno za 68
tis. Kč (klesly poplatky za povolení provo-
zování hracích automatů, protože se sní-
žil jejich počet). Na místních poplatcích
obec získala 247,5 tis. Kč. Podstatnou část
– 220,9 tis. Kč – tvoří poplatky za užívání
veřejného prostranství, což je překvapivě
o mnoho více než v letech předchozích.
Z toho 200 tis. korun uhradil TELECOM
s.p. za užívání veřejných prostranství při
provádění plošné telefonizace, např. pro
ukládání materiálu., zbytek jsou poplatky
od prodejců (stánkařů). Celkové příjmy
z místních poplatků jsou ve srovnání
s rokem 1997 trojnásobné. Daní z nemo-
vitostí bylo finančním úřadem převede-
no 453,8 tis. Kč, což je jen o 2 tis. méně
než v roce 1997. Z prodeje akcií plynáren-
ských a energetických podniků obec zís-
kala 1757,7 tis. Kč, z pronájmů přišlo do
obecní pokladny 272,7 tis. Kč, z toho činil
nájem bytů 11 tis. Kč, nájem pozemků
32,3 tis. Kč, nájem parkoviště 40 tis. Kč,
21,8 tis. Kč příležitostný pronájem pro-
stor v budově základní školy, pronájem
místních komunikací pro konání Rally
Barum 98 ve výši 25 tis. Kč. I tady je zřej-
mý příznivý vývoj příjmů. Naopak nespl-
něna zůstala rozpočtovaná částka z pro-
deje rozestavěného objektu MŠ, protože
k nedošlo k uzavření kupní smlouvy –
zájemce odstoupil. Na dotacích obec
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obdržela 1142,1 tis. Kč, z toho 531 tis. Kč
na úhradu úroků z úvěrů, 63 tis. Kč na
úhradu nákladů na dvoje volby, 277 tis.
Kč na školství, 20,5 tis. Kč na sociální
dávky, neúčelová dotace OkÚ činila 123
tis. Kč.

Ve výdajové části bylo jako vždy nejvíce
finančních prostředků zapotřebí na
výdaje na správu, a to celkem 3688,5 tis.
Kč. Je třeba uvést, že v celkové částce je
uvedena daň z příjmů obce, která se však
ve stejné výši – 1188,27 tis. Kč – objevuje
i na straně příjmů. Vysíláni obecní televi-
ze nás stálo 72,1 tis. Kč, z toho 43,1 tis. Kč
bylo uhraženo firmě Local TV, provoz
Infocentra si vyžádal 51 tis. Kč. Obec
uhradila 175,3 tis. Kč daní z převodu
nemovitostí (prodej pozemků na horních
i spodních dílkách).

Na školství bylo věnováno celkem
1704,9 tis. Kč, z toho na MŠ 83,2 tis. Kč,
na ZŠ 956,2 tis. Kč, na družinu 11,8 tis. Kč,
na školní jídelnu 653,7 tis. Kč. Mimo
výdajů na nákup potravin ve školní
kuchyni (589,4 tis. Kč) bylo nejvíce uhra-
ženo za spotřebu elektřiny, plynu a vody,
a to 530,3 tis. Kč.

V dopravě bylo dáno na dotace ČSAD
a.s. 141 tis. Kč, 144,7 tis. Kč na drobné
opravy obecních cest. Vydávání Hukvald-
ského občasníku obec přišlo na 67,2 tis.
Kč, provoz knihovny na 39,1 tis. Kč, 182
tis. Kč bylo věnováno na konání III. roč-
níku Středoevropských fotbalových her.
Klub důchodců byl dotován ve výši 30,2
tis. Kč, rozvoz obědů stál 44,7 tis. Kč,
veřejné osvětlení bylo financováno část-
kou 296,4 tis. Kč, z toho 136,2 tis. Kč na
spotřebu elektřiny. Údržba zeleně včetně
ořezu stromů si vyžádala 74,3 tis. Kč, 200
tis. Kč stála sanace lip. Byl dofinancován
plynovod Podlesí a středotlaké vedení
plynu ke Kornetovi v Rychalticích – cel-
kem 1174,6 tis. Kč. Za zmínku stojí výda-
je na skládku, které dosáhly 201,7 tis. Kč,
zatimco příjmy byly 125 tis. Kč. Dle usta-
novení zákona o odpadovém hospodář-
ství si obec vytvářela finanční rezervu na
rekultivaci skládky – 24,5 tis. Kč.

Obec přispěla Junáku, TJ Sokol a Mysli-
veckému sdružení, splácela úvěry – na

III. etapu plynofikace (byla uhražena
poslední splátka ve výši 690 tis. Kč), na
hrubou stavbu víceúčelového sálu 1300
tis. Kč.

Součástí rozboru hospdaření je i vyú-
čtování přeplatků a nedoplatků . Přeplat-
ky činily 2,4 tis. Kč, nedoplatky 445,8 tis.
Kč a 500 tis. Kč bylo uloženo na termíno-
vaném vkladu u IPB Praha. Největší
pohledávkou je nedoplatek firmy
REDESPO plus neuhražena smluvní
pokuta, nedoplatky v učetnictví loňského
roku mimo půjčku farnímu úřadu jsou na
nájmu nebytových prostor, jejich pod-
statná část byla však počátkem roku již
nájemci zaplacena. Soudně jsou vymá-
hány dluhy ve výši 110,2 tis. Kč. Na straně
aktiv má obec 88 561 171 Kč, na straně
pasiv 4 638 933 Kč, největší položkou je
nesplacený úvěr.

A co letos?
Obecní zastupitelstvo schválilo na

svém zasedání dne 30. března rozpočet
pro rok 1999, a to na straně příjmů 8628
tis. Kč, na straně výdajů 7328 tis. Kč. Počí-
tá se splácením úvěru ve výši 1300 tis. Kč,
rozpočet je vyrovnaný. Daně by měly tvo-
řit více než polovinu příjmů. Ostatní příj-
my budou získány z prodeje akcií a pro-
nájmů bytů, nebytových prostor
a pozemků, je  počítáno s dotacemi pro
školská zařízení a na sociální péči
a s územní vyrovnávací dotací. Výdaje
byly rozděleny podle jednotlivých orga-
nizační jednotek (dříve kapitol), je to
poněkud méně než v loňském roce. Jako
každoročně bude fianancí nejvíce potře-
ba na správu a potom na školství. Je
pamatováno na úhradu nákladů na pro-
voz skládky a odvoz odpadů, provoz
a údržbu veřejného osvětlení a zelených
ploch, na dotace provozovatelům hro-
madné autobusové dopravy. V kultuře
jsou rozpočtovány prostředky na festival,
provoz obecní knihovny, vydávání
Občasníku, propagaci obce, příspěvky
spolkům. Obec bude splácet úvěr i úroky
z úvěru. Původní rozpočet nepočítá
s výdaji na investice. Tyto bude možné
uskutečnit v případě získání peněz .

Karla Klečková
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NÁVŠTĚVA PRAŽSKÉHO HRADU
Ve dnech 15.–16. 4 1999 se konal na

pražském Žofíně sněm Sdružení historic-
kých sídel Čech, Moravy a Slezska, které-
ho se zúčastnil p. starosta Sobotík, nejen
jako zástupce Obce Hukvaldy, ale jako
zástupce všech měst a obcí Moravy
a Slezska, zapojených do tohoto sdruže-
ní. Součástí jednání bylo i pozvání do
Španělského sálu Pražského Hradu, kde
byla předána cena za nejlepší regeneraci
městské památkové zóny městu Klášte-
rec nad Ohří. Slavnostního aktu se
zúčastnil i prezident republiky Václav
Havel.

POUŤ V NEPOMUKU VE DNECH
19. AŽ 21. BŘEZNA 1999

U příležitosti Jarní pouti k uctění 606.
výročí mučednické smrti sv. Jana Nepo-
muckého navštívilo 5 členů našeho obec-
ního zastupitelstva na pozvání p. starosty
Michka město Nepomuk. Sešli se zde
zástupci měst: slovenské Krupiny, polské
Wisly, litevské Anykščiu a chorvatské
Omiši. Je zajímavostí , že právě Omiše má

ve znaku sv. J. Nepomuckého. Slavnosti
se zúčastnili církevní hodnostáři – kardi-
nál Joachim Meisner, apoštolský nuncius
arcibiskup Giovanni Coppa a další bisku-
pové a kněží – a někteří poslanci Poslane-
cké sněmovny Parlamentu ČR v čele s
předsedou Václavem Klausem. Po slav-
nostním přijetí na radnici následovala
slavnostní mše, kterou sloužil kardinál
Meisner, po té byla otevřena část západo-
českého muzea a proběhl slavnostní kon-
cert. Večer se konala zábava s příjemnou
hudbou.

URBIS
Ve dnech 20.–24. 4. 1999 se v Brně

konal Mezinárodní veletrh technologií,
výrobků a služeb pro rozvoj měst a obcí.
Tohoto veletrhu se zúčastnil p. starosta
Petr Sobotík, který přednášel na seminá-
ři o realizaci Programu obnovy venkova
v naší obci. Součástí veletrhu byl celo-
státní kongres starostů a primátorů měst
a obcí ČR, který se mimo jiné zabýval
reformou veřejné správy.

Marta Sobotíková

Hukvaldsk˘ obãasník 10

Co se stalo od vydání posledního Občasníku

Informace z Obecního úřadu • • • • • • • • • •
PŘECHODNÝ POBYT V DOMOVĚ
DŮCHODCŮ ONDRÁŠ
V BRUŠPERKU

Od měsíce května hodlá DD nabízet
krátkodobé pobyty pro občany, kteří
potřebují trvalou a celodenní péči, ale
nevyžadují léčení a trvalé odborné ošet-
řování v lůžkovém zařízení ( nemonici).
Krátkodobé umístění je samozřejmě
závislé na volné kapacitě DD, přitom
minimální doba pobytu je 7 dnů, maxi-
mální by neměla přesáhnout 3 měsíce.
Úhrada za pobyt je stanovena ve smyslu
vyhlášky MPSV 82/93 Sb, o úhradách za
pobyt v zařízeních soc. péče, § 5, a to ve
výši 217 za den. Pro krátkodobé umístění
v DD je zapotřebí podat žádost – tiskopis

lze vyzvednout u sociální pracovnice DD
Ondráš, která také poskytne veškeré
informace.

ČESKÁ POŠTA, PROVOZNÍ ŘEDI-
TELSTVÍ FRÝDEK–MÍSTEK
požádala Obec o zveřejnění následující
výzvy:

Vážení občané!
Česká pošta s. p. zajišťuje jako hlavní

část své činnosti příjem, přepravu
a doručování zásilek. Aby celý tento pro-
ces probíhal bez problémů, je nutná
i součinnost všech adresátů, jimž jsou
zásilky doručovány. Podmínkou pro



Nabídky obce

řádné doručení všech zásilek jsou
domovní schránky, jejichž zřízení je
povinností majitele domu.

U vícepodlažních domů musí být
domovní schránky umístěny v přízemí
domu tak, aby byly doručovateli během
dne přístupné. V případech vilových
domků se zahradou musí být umístěny
na vnější straně vstupních dveří do
zahrady, tak aby byly dostupné přímo od
přístupové cesty. Tyto schránky mají být
dostatečně veliké a uzamykatelné, aby
nedocházelo k působení povětrnostních
a jiných vlivů (naprosto nevhodné jsou
např. roury apod.)

Listovní doručovací schránky, které
Česká pošta na vlastní náklady zřídila
v místech s motorizovaným doručová-
ním, nahrazují domovní schránky.

Pokud nejsou domovní schránky zříze-
ny vůbec, nebo nejsou umístěny podle
uvedených zásad, nemůže Česká pošta
v plném rozsahu zajistit kvalitní a rychlé
doručení zásilek. Další problémy navíc
vznikají, když nejsou domy značené
popisným číslem, což komplikuje doručo-
vání zvlášt při změnách doručovatelů.
U vilových domků je nejvhodnější označit
domovním číslem i poštovní schránku.

Obracíme se na Vás proto se žádostí
o spolupráci v tom, abyste zajistili řádné
umístění Vaší domovní schránky tak,
aby Vám mohla být Vaše korespondence
bez problémů doručena.

Děkujeme za pochopení a věříme, že
s činností České pošty budete spokojeni.

Určeno pro stavebníky!
Stavební úřad Městského úřadu v Bruš-

perku zdejšímu OÚ zaslal seznam roze-
stavěných, nezkolaudovaných staveb
k 31.12.1998. Je jich celkem 96 a jedná se
o různé stavby – nové rodinné domky,
rekonstrukce stávajících domů, stavby
garáží, hospodářských budov, přístaveb
rekreačních chat. Podle seznamu je z cel-
kového počtu 15 nendokončených
nových rodinných domků. Ve skutečnos-
ti je jich však o dva méně – dva jsou již
několik let obydleny, jenom na kolaudaci
se jaksi zapomnělo. Obdobně to platí
i o rekonstrukcích RD, kterých je téměř
40% z celkového počtu.

Každý stavebník, jemuž je vydáno sta-
vební povolení, má v rozhodnutí uvede-
nou lhůtu pro dokončení stavby – ta
vyplývá ze stavebního zákona. O pro-
dloužení lhůty je možno požádat a mnozí
stavebníci tak učinili. Ze seznamu je
vidět, že některá povolení byla vydána již
velmi dávno – nejstarší je dokonce z roku
1976, stavba je již dávno dokončena, ale
nezkolaudována.

Vážení stavebníci, pokud si nejste jisti,
zda máte svou stavbu i po právní stránce
v pořádku, tedy ukončenou kolaudací,
můžete na obecním úřadě do seznamu
rozestavěných staveb nahlédnout.
Nezkolaudovaná stavba není zapsána
v katastru nemovitostí, což by mohlo
činit problémy při jejím převodu.

Karla Klečková
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Obec Hukvaldy nabízí občanům mož-
nost podat na Obecní úřad Hukvaldy pře-
běžnou žádost na umístění občanů
v nově připravovaném
Domě s pečovatelskou službou

Bližší informace podá Jaroslava Mich-
nová, zástupce starosty, tel. 699321.

Poznámka redakce: Domy s pečovatel-
skou službou se od Domovů důchodců
podstatně liší. Především tím, že se
o sociální zařízení se jedná jen v případě
DD, v domě s pečovatelskou službou jsou

malometrážní byty – jedno nebo dvoupo-
kojové vybavené nábytkem bydlícícho.
Občané v nich bydlí na základě nájemní
smlouvy, platí nájemné a podle potřeby
mu určité úkony pčeovatelských služeb
zajišťuje pečovatelka. V DD je občan
umístěn v dvou a více lůžkovém pokoji
a domov zajišťuje všechny jeho potřeby.

•
Obec Hukvaldy hledá z řad místních

občanů zájemce o údržbu a vedení sklád-
ky na Hukvaldech.

Bližší infomace podá Jaroslava Mich-
nová, zástupce starosty, tel. 699321.



Měsíc máj
Měsíc květen – říkáme mu máj. Jeho

první den si připomínáme s klasikem
jako lásky čas i červeně v kalendáři
vyznačený Svátek práce. Ráno 1. máje
vyroste několik májek, které staví chlapci
dívkám. O týden později vzpomeneme
ukončení hrůzné 2. světové války. V naší
obci tradičně uctíme památku umuče-
ných v koncentračních táborech a pad-

lých v bojích položením květin u obou
pomníků obětem války.

Druhou květnovu neděli oslavíme Den
matek. Jistě nám do té doby rozkvete
šeřík nebo jiné květy, kterými své
maminky obdarujeme. Bylo by krásné,
kdyby celý máj, ale nejen on, byl lásky
čas. Lásky nejen milenecké, kterou sym-
bolizuje, také lásky k rodičům lásky lid-
ské.

Karla Klečková
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ZZZZ nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll
Jedno jarní dopoledne
v MŠ

Několikrát za rok v naší mateřské škole
v Dolním Sklenově zveme rodiče na
dopolední „mini výlet”. Ten poslední
jsme si naplánovali v březnu na jedno
jarní dopoledne. Děti se na výlet těšily
celý týden a společně s maminkami, sou-

rozenci, babičkou a také jedním tatín-
kem jsme vyrazili tentokrát do obory.
Cestou děti vesele štěbetaly a přítomnost
rodinných příslušníků je očividně těšila.

Nahoře v oboře si děti ze svých batůžků
vybalily dobroty a pití. Po krátkém odpo-
činku jsme se vydali na cestu zpáteční.

Celé dopoledne bylo nejen provoněné
jarem, ale také velmi příjemnou a nenu-
cenou náladou. A už dne splánujeme
a těšíme se na další.

Lenka Izsóvá, učitelka MŠ

Ke Dni matek kreslila Kateřina Kornetová, Rychaltice, 6,5 roků



Co bych chtěl mít
(anketa dětí )

Chtěl bych mít létající rybu, která by
mě donesla, kam bych chtěl, a papouška,
který by uměl všechno říci. Chtěl bych
prožít příběh, který by nikdy neskončil.
Chtěl bych mít lampu, která by nikdy
nezhasla, a květinu, která by nikdy
neodkvetla. Také péro, které by za mne
všechno psalo. Chtěl bych být někdy ptá-
kem, abych se mohl podívat na svět
z výšky. Chtěl bych mít nanuk, který bych
nikdy nedolízal a takovou láhev Coca –
coly, aby i po upití zůstala pořád plná.
A chtěl bych mít kamaráda, kterého bych
nikdy neztratil. Adam Holub

Chtěla bych mít hodiny, které při celé
hodině vysypou bonbóny, šaty z motýlích
křídel, péro, co by samo psalo, abych
rozuměla zvířátkům, aby můj kocourek
žil tak dlouho jako já a aby pořád kvetly
růže. Chtěla bych být někdy neviditelná.
Chtěla bych, aby plyšoví medvídci mluvi-
li, abych byla někdy kuřátko a abych si
nemusela mýt zuby. Zuzka Jurečková

Chtěl bych mít hodinky s vodotryskem,
robota, který by za mne psal úkoly, jídlo,
kterého by nikdy neubylo. Kufr, který by
se uměl na všechno přeměnit, křeslo,
které by mne doneslo, kam bych chtěl.
Knihu, která by sama listovala, láhev
s džinem, jehlu, která by sama šila, péro,
které umí samo psát a obušku z pytle ven.
Kamil Vítek

Chtěla bych mít zahrádku, která by
kvetla v každém ročním období, a také
konvičku, která by zalévala kytičky sama.
Péro, co by samo psalo, boty samochod-
ky, robota, který by za mne utíral a uklízel
nádobí. Chtěla bych mít krásné vyšívané
šaty, housle, které by samy hrály, bonbó-
ny, ze kterých by nikdy neubývalo, květi-
nu, která by říkala, kolik je hodin, a krás-
ný perlový náhrdelník. Klára Piskořová

Já bych chtěl mít stroj na uklízení poko-
je, stroj na umývání nádobí, Eifelovu věž,
sedmimílové boty, kolečkové brusle

s motorkem, péro, které by mi psalo
úkoly, hodinky s vodotryskem a kompa-
sem , koně a své moře. Zbyněk Velart

Chtěla bych robota na psaní úkolů.
Chtěla bych, aby koše měly nohy, ať se
jdou vysypat. Taky bych chtěla limuzínu
a v ní kuželky a televizi. Chtěla bych kříd-
la a aby můj papoušek uměl mluvit ang-
licky. Chtěla bych vyhrát milión, mít
samé jedničky ve škole. Chtěla bych mít
hodinky s vodotryskem. A chtěla bych,
aby můj pes byl ze všech psů nejchytřejší.
Pavla Fridrichová

Chtěl bych mít holuba, který nosí
poštu, hrneček, který by sám vařil, kapes-
ní televizi, barvy, které by samy malovaly,
1000 l Coca–coly, horské kolo, s kterým
bych vyjel každý kopec a nekonečnou
písničku.

Chtěla bych mít Aladinův koberec,
kouzelný prsten, velkou zahradu,
papouška, který by mi vyprávěl pohádky,
barvičky, kterými se dá kreslit na vodu,
myčku na nádobí, abych ho nemusela
umývat, žehličku, která žehlí sama, blok,
ze kterého neubývají papíry.

Chtěla bych mít 365 jmen, na každý
den jedno, plyšáčka, který umí mluvit.
Chtěla bych, aby na stromě rostly klobás-
ky a čokolády, aby z pokladniček neubý-
valo peněz a aby byly delší prázdniny.

Z prací žáků 3. třídy

Mám to za sebou
Čas se naplnil. Dne 19. března jsem

dělala přijímací zkoušky na Hotelovou
školu v Opavě.

Tato škola vypadala jako větší vila.
Zatažené žaluzie, protože svítilo slunce,
otevřená okna, protože bylo vedro. Byla
úplně přeplněna nervozními lidmi. Na
nástěnce byl rozpis, do které třídy kdo
půjde, ale bylo to na každou zkoušku
jinak. Když jsem vešla dovnitř, objevila se
malinkatá třída s růžovými lavicemi, se
zelenou tabulí a ostře žlutou stěnou –
byla to 1. C. Lavice byly popsány a pole-
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peny nálepkami. Všechny třídy vypadaly
stejně až na 1. D. V ní byly žluté lavice,
černá tabule a světle růžové stěny.

Na psychotest k nám přišel takový
vysoký, vousatý pán s malou hlavou,
který když četl, zvyšoval hlas. Na každý
testík jsme měli asi 5 minut a bylo jich asi
deset. Nakonec jsme měli nakreslit ovoc-
ný strom. Pak následovala půlhodinová
přestávka. Na všeobecný test nám dali
občanskou výchovu, český jazyk a litera-
turu, matematiku, logiku, zeměpis, děje-
pis, přírodopis a cizí jazyk. Trvalo to asi
jednu hodinu a půl (samozřejmě a, b, c,
d). Můj první dojem byl ten, že se mi v té
škole vůbec nelíbí (hlavně ty třídy). Je
rozdělena na starou a novou budovu.

Před přijímačkami jsem nebyla vůbec
nervozní, na rozdíl od jiných. Nejvíce
jsem se bála ústního pohovoru. Tam ale
stačilo se rozmluvit a už to šlo. Chytla
jsem příjemného pána a paní, která mi
zpočátku připadala strašně nesympatic-
ká. Nevím, jestli se tam dostanu, ale kdy-
bych se dostala, nevím, jak přežiji první
půlrok.

Michaela Hrčková, 9. třída

Děti a volný čas
V kroužku výtvarných prací Junioři

jsme začaly spolu s Andreou Tomšejovou
a dětmi pracovat v říjnu 1998. Nazabývá-
me se pouze výtvarnými činnostmi, ale
občas chodíme i do tělocvičny, malovat
do přírody a navštěvujeme různé akce.
Jednu z nich bych vám chtěla přiblížit.
Byla to vánoční party ve Frýdku–Místku.
Paní Vajdová ze stanice mladých turistů,
kde se tato party konala, na úvod přiblíži-
la, proč se Vánoce slaví a jaké tradice se
o těchto svátcích udržují. Pak jsme si
poslechli hezkou písničku. Děti se rozdě-
lily na skupiny, aby mohly lépe pracovat.
Děvčata sledovala, jak se vyšívají krásná
vánoční přáníčka, chlapci vytlačovali
perníky. Děti z další skupinky dávaly
malé kousky svíček do prázdných ořechů
a pouštěly je po vodě. Naše děvčata
vykrajovala perníky, po upečení je
zdobila a odnesla si je domů. Vyšila si
také vánoční přáníčko. Nakonec si za-

tančila na diskotéce. Děti byly spokojené.
Chtěla bych touto cestou také poděko-

vat našim sponzorům – p. Tomáši Teme-
lovi, cukrárně v Rychalticích Blanky a Jiří-
ho Strakošových a Truhlářství Trnávka –
pan Josef Kabát nás finančně podpořil,
i když jeho děti nenavštěvují naši školu.

Renata Kološová

Modeláři se
v konkurenci neztratili

Od počátku školního roku 1998/1999
pracuje na škole opět letecko–modelář-
ský kroužek pod vedením p. Jaromíra
Grufíka a p. Jaroslava Budírského. Krou-
žek navštěvuje 14 nadšených modelářů.
Někteří se věnují stavbě plastikových
modelů, ostatní stavbě modelů volných.
Scházejí se ve škole jednou týdně, vždy
v pondělí. Mnohým to však nestačí
a modelaří také doma. Někdy je to
dokonce nutné. To tenkrát, když se jde
trénovat v pátek před sobotní soutěží
a místo „zalétaného modelu” se přinesou
domů jen třísky.

Kluci chodí trénovat na louky za naší
obecní skládkou. Když je model dobře
postaven, dobře odhozen a k tomu fouká
ten správný vítr, pak se letadélku vůbec
nechce přistát znovu na zemi. Tak se roz-
hodne zaletět až na „Fojťáky“ a přistát na
stromě. Většinou na tom nejméně pří-
stupném a co nejvýš. Takže modelářství
není jenom o stavbě modelů, ale také
o běhání a lezení na stromy.

Postavit kvalitní plastikový model také
není žádná legrace. Slepit všechno tak,
aby model byl věrnou kopií skutečného
letadla a ze stíhačky nebyl třeba vrtulník,
to dá pořádnou mravenčí práci. Pak
všechno vymalovat různými barvami,
přesně podle předlohy, ani milimetr
nepřetáhnout, a přitom zůstat docela
klidný? To zvládne málokdo. Pak
i v kroužku dětí padají výrazy ze slovníku
některých dospělých.

Že jsou naši kluci velice šikovní, svědčí
umístění na soutěžích, kterých se zúčast-
nili v tomto školním roce. Jako první se
v prosinci konala „Předvánoční veřejná
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soutěž plastikových modelářů” v Domě
dětí a mládeže v Příboře. I když v této
soutěži figuroval mezi rozhodčími také
náš p. Grufík, určitě to nemělo vliv na
dosažení dobrých výsledků našich 5
chlapců. V kategorii starších žáků se nej-
lépe umístil Petr Grufík na 11. místě,
ostatní se umístili na 14. – 22. místě.
V kategorii mladších žáků „Nejlepší
model SMĚR” se Stanislav Košica umístil
na 1. místě, v absolutním pořadí pak
obsadil 4. místo.

Dům dětí a mládeže ve Frýdku – Místku
pořádal 17. dubna 1999 okresní soutěž
plastikových modelářů. Z této soutěže
přivezli chlapci tři diplomy. V kategorii 1
c mladší žáci získal třetí místo Ivan Rož-
novský, v kategorii 1 c starší žáci získal
třetí místo Petr Grufík. Nejvíce se dařilo
Stanislavu Košicovi v kategorii 1 b starší
žáci, protože obsadil 1. místo.

Dům dětí a mládeže ve Frýdku – Místku
pořádal rovněž okresní přebor volných
modelů. Tento přebor se uskutečnil na
Hukvaldech a zúčastnilo se ho 6 našich
chlapců. Samozřejmě neodešli s prázd-
nou. V kategorii házedel získlad Josef
Cochlar 3. místo, Petr Návrat 1. místo.
V kategorii A3 obsadil Petr Návrat 2.
místo.

Dosaženými výsledky vzorně reprezen-
tovali svou hukvaldskou školu. Udělali
radost nejen sobě, ale také svým vedou-
cím kroužku a rodičům. Maminky pak
jistě hned zapomněly na trička věčně
umazaná od lepidla a barev. Vždyť věno-
vat se modelářství je pro děti určitě vhod-
nější zábavou než sledování televize, pro-
tože je učí zručnosti, přesnosti, trpělivos-
ti a zdravé soutěživosti.

V dnešní době není tento koníček
levnou záležitostí. Chtěli bychom touto
cestou požádat místní podnikatele
i ostatní spoluobčany o finanční příspě-
vek na činnost modelářského kroužku,
který je možno předat paní ředitelce Mgr.
Aleně Lévové. Dárcům předem děkujeme
a jejich jména zveřejníme v Hukvald-
ském občasníku. LETU ZDAR!

Za vedení modelářského kroužku Jaro-
slav Budírský

Soutěž v dětském aerobiku
V sobotu 20. února 1999 se na 6. ZŠ ve

Frýdku–Místku konalo okresní kolo sou-
těže s názvem Aerobic Master class.

Od září 1998 pracuji s děvčaty 1. stupně
v zájmovém kroužku podobného zamě-
ření. Možnost ukázat se, změřit síly
a pochytit něco nového od jiných civiči-
telů a lektorů byla zajímavá a v blízkém
okolí jediná a děvčata ji také s nadšením
přijala. Soutěžilo se v několika věkových
kategoriích. V kategorii 10–12 let bojova-
ly: Petra Brusová, Svatava Lévová, Radka
Hyklová, Jana Blahutová, Karolína Maje-
rová, Markéta Mičanová a Romana Fojtí-
ková. Držely se statečně, ale na medailo-
vá místa bohužel nedosáhly.

V kategorii 6–9 let soutěžily: Barbora
Strakošová, Hana Plesníková, Zuzana
Kozlovská, Nikola Mičanová, Karolína
Petrová, Karolína Hubeňáková a Petra
Vychodilová. Dá se říci, že stupně vítězů
byly celé naše. Barbora Strakošová získa-
la zvláštní cenu pro nejmladší účastnici
soutěže. 1. místo vybojovala Petra Vycho-
dilová, 2. místo obsadila Karolína Petrová
a na 3. místě skončila Karolína Hubeňá-
ková. Kromě diplomů a věcných cen,
které děvčata získala, si také zajistila
postup do krajského kola.

To se konalo v neděli 25. dubna 1999 ve
sportovní hale Univerzity Palackého
v Olomouci. Děvčata soutěžila ve své
kategorii s dalšími téměř padesáti dívka-
mi. Cvičení vedli zkušení lektoři a lektor-
ky, děvčata se snažila co nejvěrněji
a s úsměvem napodobovat všechny jejich
pohyby a krokové variace, protože to vše
hodnotila odborná porota. A neměla to
vůbec jednoduché. Uspět mohlo pouze
jen 15 z nich. A mezi jejich jmény se při
vyhlašování výsledků objevilo i jméno
naší Karolíny Petrové, která tak postoupi-
la na mistrovství republiky v dětském
aerobiku, jež se bude konat 22. května
1999 v Praze. Přeji jí štěstí a úspěch.

Chtěla bych také poděkovat těm rodi-
čům, kteří neváhali obětovat svůj volný
čas a ochotně nám pomohli s dopravou
na tyto soutěže.

Radka Zemanová, učitelka
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Velikonoce 1999

Slovo Velikonoce vzniklo se staročeské
spřežky velika-noc, tedy noc, kdy si křes-
ťané připomínají Kristovo zmrtvýchvstá-
ní. U nás se velikonoce slaví i jako státní
svátek vždy první neděli po prvním jar-
ním úplňku. Šest týdnů před velikonoce-
mi začíná tzv. Popeleční středou doba
postní. V tomto čase se křesťané hlouběji
zamýšlejí nad tím, jak plní to, k čemu
jsou voláni, to jest přinášet do světa
dobro. Není jednoduché se rozhodovat
pro dobro, zvlášť když to sebou přináší
nějaké těžkosti. Ke konání dobra je potře-
ba neustálého povzbuzování. Proto jsme
uvítali exercicie neboli duchovní cvičení,
která od 12. do 14. března vedl v Rychalti-
cích třicetiletý polský redemptorista P.
Tomasz Waščiňski. Stylem svých promluv
trochu připomínal hrabyňského faráře
Bohma, o kterém psal Petr Bezruč ve
Slezských písních. Po ranní mši svaté
v pátek bylo na programu udílení svátos-
ti nemocných. Ta se uděluje mazáním
čela a rukou olejem, posvěceným bisku-
pem a motlitbou. Říká se, že dnes není
nikdo zdravý, a tak si pro tuto svátost při-
šli snad všichni přítomni. (Paní doktorce
asi teď ubude pacientů.) Potom navštívil
čtyři nemocné ve farnosti a po večerní
mši svaté diskutoval se zájemci ve faře
o tom, jak poznávat, kdo jsme, co nám
chybí a jací bychom chtěli být. Sobota
byla vyhrazena zejména svátosti smíření.
S P. Tomaszem jsme se rozloučili nedělní
mší sv. a za jeho obětavost mu patří náš
upřímný dík.

Počasí o velikonocích bylo mimořádně
slunečné a teplé, jen vítr mohl být trochu
mírnější. U sv. Mikuláše jsme vyslechli
dvě zprávy. Tu první – smutnou – na
Velký pátek o tom, jak Ježíš z Nazareta byl
ukřižován proto, že se prohlásil za Mesiá-
še, o kterém psala Písma. Tu druhou –
radostnou – v neděli o tom, že jeho hrob
byl třetí den prázdný. Jelikož dobré zprá-
vy má každý rád, sešlo se na Boží hod
velikonoční v rychaltickém kostele na
dvěstě až třista lidí.

My si nemůžeme prohlížet rány na vzk-
říšeném těle Kristově jako Tomáš a ostat-
ní učedníci. Nicméně slova: „Blahoslave-
ní, kteří neviděli a uvěřili” k velikonocům
neodmyslitelně patří a jsou stále velmi
povzbuzující.

Ing. Petr Bujnoch

Střípky z farní kroniky
(Pokračování)

LÉTA PÁNĚ 1925
Dne 1. března odešel expositura

hukvaldský P. František Beneš na faru do
Domanína. Pro nedostatek kněží jmeno-
ván místní farář Rudolf Nečesaný excu-
rendo administrátorem na Hukvaldech.
Tento úřad za něho vykonává s největší
obětavostí zdejší emeritní farář na odpo-
činku P. Jan Hlačík, kněz 70 letý. Poslední
kousek varhanického pole v Hájově –
louka 55 a – stal se obětí pozemkové
reformy. V náhradu přidělil státní
pozemkový úřad asi 40 a dobré a blízké
louky na „Hučáku” v katastru Rychaltic
k užívání pro zdejšího varhaníka.

Dne 4. července v předvečer svého 45.
výročí vysvěcení na kněze zemřel konsis-
torní rada a farář na odpočinku P. Jan
Hlačík v Dolním Sklenově. O svátku sv.
Petra a Pavla při mši na Hukvaldech pocí-
til nevolnost, musil odejít do sakristie,
kde byl postižen silným chrlením krve ze
žaludku – puknul mu vřed. Vrátil se ještě
k oltáři, ukončil s největší námahou mši
sv., pak odvezen domů, kde se jeho stav 4.
července zhoršil, že po udělení sv. poma-
zání klidně v Pánu zesnul. Pohřbu se
zúčastnilo množství věřících a 35 kněží.
Průvod vedl děkan příborský P. Filip
Pospíšil.

Jan Hlačík se narodil 25. července
v Rychalticích jako syn zdejšího rektora.
Po vysvěcení r. 1880 stal se kaplanem ve
Štramberku, farářem byl v Albrechticích,
Strání a Mokrých Lázcích. Od r. 1905 žil
na odpočinku v Dolním Sklenově, kde
měl svůj domek. Byl povahy milé, sdílné
a byl všude, kde působil, oblíben. Jako
pensista vypomáhal ochotně a nezištně
v duchovní správě. Od roku 1920, kdy
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Hlučínsko připadlo naší republice, dojíž-
děl tam vícekrát do roka ke známým fará-
řům do Oldřišova a Vel. Hoštic vypomá-
hat v duchovní správě, působil tam
i v národním směru mezi zbožnými ale
poněmčenými Moravci. Kostel rychlatic-
ký podporoval štědře ze svých skrom-
ných příjmů a odkázal mu svůj stříbrný
kalich, paramenta a kostelní prádlo.

Od 1. července působí na Hukvaldech
nově ustanovený zámecký kaplan
P. František Jemelka.

LÉTA PÁNĚ 1926.
25. března posvěceny a na věž vytaženy

2 nové bronzové zvony, větší 375 kg,
menší 98 kg těžký. Světil P. František
Spurný, kanovník z Olomouce. Zvony
ulila firma Buřil a Riss v Kuklenách
u Hradce Králové nákladem 15 000 Kč.
Nápis na větším zvonu: Svatá Maria, oro-
duj za nás. Věnoval Ludvík Jung, nájemce
arcib. pivovaru a statkář na Hukvaldech.
Na menším zvonu: Sv. Mikuláši, chraň
farnost naši. Věnování totéž. Šlechetné-
mu dobrodinci zaplať Pán Bůh.

Od 10. do 12. prosince konalo se tridu-
um. Misionář Dr. František Hrachovský
z Olomouce v 6 kázáních nadšeně probí-
ral pravdy sv. víry. Účast věřících při špat-
ném počasí menší než v roce 1923.
Komunikantů asi 350.

LÉTA PÁNĚ 1927
V tomto roce provedeny následující

opravy kostela: kostel nově pokryt šinde-
lem dvojnásobně kladeným a karboli-

nem napuštěným. Státní památkový
úřad v Brně důtklivě doporučil krýti šin-
delem, jelikož prý tato krytina odpovídá
rázu zdejšího romantického kraje a učinil
to podmínkou pro udělení státní subven-
ce. Kostel zevnitř omítnut a olíčen, obě
věže natřeny, rovněž natřeny všechny
dveře, protál očištěn od starých nátěrů
a do původního stavu uveden, rovněž
opraveny hodinové ciferníky a schodiště.

Celkový náklad činil 46 000 Kč. Po pro-
vedené kolaudaci povolilo a vyplatilo
ministerstvo školství a národní osvěty
subvenci 8 000 Kč. Opravy provedla stavi-
telská firma Josef Rohan z Místku.

V kostele i ve faře zřízeno elektrické
osvětlení celkovým nákladem 8000 Kč.
Farář přispěl 1 000 Kč.

V tomto roce založen odbor charity
„Ludmila” a odbočka Svazu katolických
žen a dívek. Josef Čajánek

Poznámka redakce:
I v hukvaldském kostele sv. Maxmiliána

(zámecké kapli) byly vysvěceny a instalo-
vány nové zvony. Kronikář o tom píše:

„25. červenec. V neděli byly vysvěceny
dva nové zvony pro zdejší zámeckou
kapli nejdůstojnějším arcibiskupem olo-
mouckým Dr. Leopoldem Prečanem za
asistence četného duchovenstva a velké-
ho množství věřících. Zvony staré byly za
světové války zrekvírovány k vojenským
účelům v roce 1916 a teprve v roce 1926
nákladem Arcibiskupství olomouckého
pořízeny nové.”
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Zámek bude
zase ozdobou Hukvald

Před dvěma roky Ostravsko–opavské
biskupství převzalo zpět do vlastnictví
arcibiskupský zámek s okolním parkem.
V minulém roce byla opravena fasáda
průčelní strany a letos se dokončuje
výměna oken a oprava omítky bočních
stran budovy. Zámek je opravován podle

dochované dokumentace. Zadní stěna
budovy zůstane zatím neomítnuta, pro-
tože v prvé řadě je nutné vyměnit okna,
která nejsou hotová. To se provede až po
vnitřních úpravách. Na tyto práce nejsou
peníze. V současné době se provádí úpra-
va přilehlého parku, který nebyl udržo-
ván několik desítek let. Občané a mnozí
návštěvníci Hukvald jistě zaznamenali
změnu, která nastala v průběhu několika
posledních měsíců. Likvidují se nevhod-



né dřeviny a křoví. Je záměr opravit chod-
níky, uvažujeme o zprovoznění kašny
a květinové úpravě. Ovšem všechno vyža-
duje finanční prostředky a těch je stále
nedostatek. Takže budeme pokračovat
s úpravami podle finančních možností.
Věříme, že se nám podaří upravit tuto
kulturní památku z 2. pol. 18. století tak,
aby se stala ozdobou naší obce.

František Sasín

Osud dalších budov bývalého
hukvaldského panství po roce
1948 a parcelace dvora

V čísle 4/98 byl popsán osud bývalého
zámku – letního sídla arcibiskupů na
Hukvaldech. Možná vás bude zajímat
osud dalších arcibiskupských budov na
hukvaldském Podzámčí. Současně s vý-

měrem na zábor zámku, přilehlých
budov a pozemků včetně parku vydala
rada tehdejšího MNV výměr na zabrání
budovy čp. 4 a 5 i s pozemky (dnes býva-
lá pošta a prodejna textilu, cukrárna). Ty
byly Krajským národním výborem
v Ostravě vyhláškou č.j. 611/a 28/6/1949
na  ákladě výnosu Ministerstva zeměděl-
ství Arcibiskupství olomouckému vypo-
vězeny z hospodaření. Ve vyhlášce se
poznamenává, že pozemky náležející
k pivovaru, jsou znárodněny.

V obecní kronice v zápise za rok 1948 se
píše: „Parcelace dvora. Na podzim 1948
arcib. dvůr rozparcelován. Značnou část
převzala obec, zejména na stavební
místa, vytvořeny 2 nedíly v rozloze 8–10
ha (?) a sice pro správce Václava Slačíka
a pro deputátníka Františka Nevluda.
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Polnosti u větřkovské hranice a u sv.
Františka ve výměře 3,5 ha přenechány
občanům hájovským. Budovy dvora roz-
děleny, a sice byty vpředu, stodola se sýp-
kou a polovina kravárny přidělena Slačí-
kovi, malý dvůr, byty vzadu, prasatník,
konírna, vozová kolna, pajdor (kolna) za
dvorem připsána Nevludovi. Polovina
kravína a budovy vpředu naprotiv určeny
pro Sokol. Živý a mrtvý inventář pokud
nepřenechán prodejem dvoum nedílům
arcibiskupskými úředníky z Kroměřížska
(Šišma, správce dvoru v Chropyni
a Hnyk, správce dvoru v Kroměříži) roz-
prodán. Všechno toto ztrátové jednání
bylo bezpředmětné. Stavební místa jed-
notlivcům (160) nepřiděleny. Drobní pří-
dělci obhospodařovali pozemky jen do
října 1949 a pak je museli vrátit dvoru,
pokud tak neučinili již na jaře. Obec
začala hospodařit bez budov, dobytka
a hnoje, zasela oziminy a naorala na jaro
– viděla, že tak hospodařiti nelze a dvůr
od 1. 4. 1949 v celkové rozloze zestátněn”.
I v roce 1949 se kronikář k tomuto pro-
blému vrací. Uvádí, že obec převzala cel-
kem 4,5827 ha pozemů včetně staveb-
ních, budovy čp. 1 – zámek, čp. 2 – „pur-
krábka”, čp. 3 – úřední budova (dnes OÚ),
čp. 4 – pošta, čp. 5 – obydlí lékaře ( dnes
textil a cukrárna), zámeckou kuchyni čp.
81, obydlí zahradníka čp. 80 ( dnes v sou-
kromém vlastnictví) a budovu školy čp.
40. Arcibiskupství byl ponechán kostel,
budova fary, farská zahrada a pozemky
kolem kostela. Tolik tedy zápisy v kronice
a já dodávám, že bývalý dvůr byl převe-
den na Státní statek v Českém Těšíně,
v listinném materiálu se uvádí datum 28.
3. 1949. Podle přípisu, který Státní statek
v Českém Těšíně, národní podnik, zaslal
dne 3. 6. 1963 finančnímu odboru Okres-
ního národního výboru ve Frýdku – Míst-
ku, je zřejmé, že později byl statek převe-
den do správy Státního statku v Novém
Jičíně, neuvádí však datum převod

Karla Klečková

Jak nám bude
doručována pošta?

Již nějakou dobu se o tomto problému
„na dědině” povídá, hlavně v místních
hospůdkách se vedou „zasvěcené deba-
ty”. Chtěli jsme celou věc uvést na pravou
míru, proto jsme požádali Českou poštu
o příspěvek na téma uvedené v názvu.
Ředitelka obvodu Frýdek – Místek paní
ing. Libuše Bajerková nám vyhověla,
takže čtěte:

Vážení občané, od 1. 9. 1999 připravuje
Česká pošta s.p., provozní ředitelství ve
Frýdku – Místku změny doručování zási-
lek v obvodu pošty Hukvaldy. Doručování
zásilek v okrajových částech obce Hukval-
dy – Krnálovice, Podlesí, Horní Sklenov,
Dolní Sklenov zajistí jedna doručovatelka
autem. Zbylou část obvodu doručí dvě
doručovatelky na kole.

K zavádění motorizovaného doručová-
ní jsme přistoupili z několika důvodů:
V poslední době došlo ke změně skladby
doručovaných zásilek. Stále větší počet
firem zasílá prostřednictvím pošty letáko-
vé zásilky, obchodní vzorky a zejména
zásilky na dobírku, které jsou podstatně
objemnější a těžší, a tedy současným způ-
sobem je doručovatelka nebyla schopna
doručovat. Motorizovaná doručovatelka
není vázána na hmotnost jednotlivých
zásilek. Dříve nedoručované objemné
balíky a dobírky doručuje adresátům ve
svém obvodu motorizovaná doručovatel-
ka až do domu.

Neustále narůstají případy přepadává-
ní poštovních doručovatelů, kteří doruču-
jí v odlehlých a nepřehledných částech
obcí, proto chceme motorizací zvýšit
jejich bezpečnost a ochranu zdraví při
práci.

V oblasti s motorizovanou doručovatel-
kou dojde k podstatnému zlepšení služeb
občanům, protože jim budou dodávány
až do domu i balíky a objemnější listovní
zásilky, které až doposud doručovatelky
na kolech nemohly dovézt. Současně
může všechny zásilky i přijímat, tak že je
vyzvedne u odesílatele a zprostředkuje
jejich podání na poště Hukvaldy. V celém
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obvodu pošty Hukvaldy budou doručová-
ny až do domu obchodní balíky.

Vzhledem k připravovaným změnám
dojde k celkové reorganizaci doručovacích
okrsků v obvodu pošty Hukvaldy
a v některých případech se změní doba
doručování zásilek občanům. Nový způ-
sob dodávání přináší sebou i změny
v technologii. Na vybraná místa (s obtíž-
ným dojezdem dopravních prostředků,
vzdálenější místa apod.) bude doručová-
no do listovních doručovacích schrán.
Listovní doručovací schrána je schrána
skládající se z uzamykatelných bloků.
Každý adresát má přidělen svůj blok s klí-
čem. Tato schrána je pořizována, zabudo-
vána a udržována na náklady České
pošty, s. p. V případě jejího poškození
doručí zásilky poštovní doručovatelka až
do domu. Závadu okamžitě nahlásí
vedoucí pošty a ta zajistí opravu na
náklady České pošty.

Do těchto schrán doručuje pošta tisk,
obyčejné listovní zásilky a doporučené
zásilky, které nejsou určeny do vlastních
rukou. Převzetí doporučené zásilky potvr-
dí příjemce na připojeném dodacím
dokladu, který ponechá ve schráně. Nao-
pak důchod, cenné psaní, poštovní pou-
kázky, balíky, obchodní balíky, dobírky,
expresní zásilky doručuje pošta přímo
adresátu. V případě jeho nepřítomnosti
vloží doručovatel do listovní doručovací
schrány oznámení o uložení zásilky na
poště s uvedeným datem a časem, kdy si
může zásilku vyzvednout.

Listovní doručovací schrána je bezpeč-
nější než většina občany používaných
domovních schránek, zvláště pak dnes,
kdy se doručují poštovní poukázky H jako
obyčejná listovní zásilka přímo do
domovní schránky. Vyskytují se případy
zcizení této poukázky ze schránky a její
výběr na falešný občanský průkaz. Nao-
pak listovní doručovací schrána má uza-
mykatelné bloky, od kterých má klíče
pouze adresát a nemůže se stát, že bude
tato poukázka zcizena.

Věříme, že i nadále budete s našimi
službami spokojeni.

Ing. Libuše Bajerková, ředitelka

Změny na hukvaldském
náměstí

„Místní občané i návštěvníci naší obce
si jistě všimli, že postupně dochází ke
změnám v této centrální části obce.
Z těch viditelných vévodí nová fasáda
bývalého zámku, který se stává výraznou
dominantou centra. Všichni bychom si
jistě přáli, aby se tento stavební ruch pře-
místil i na objekt hotelu Hukvaldy. Pozor-
nosti neujdou ani stavební úpravy
a vybavení stávajících restauračních zaří-
zení Hukvaldský dvůr a U námořníka
včetně příjemného prostředí cukrárny
Čtyřlístek. K nim přibude v brzké době
další nové středisko – PRODEJNA
POTRAVIN, která bude zřízena v prosto-
rách bývalé pošty – vedle prodejny texti-
lu. Iniciátorem a organizátorem je pan
Petr Kuchař, který již provedl patřičné
stavební a instalační práce a zajistil
potřebné zařízení.“

Tuto zprávu dal redakci pan ing. arch.
Eliáš a redakční rada spolu s ním oslovila
pana Kuchaře. Přitom zjistila, že prodej-
na je připravena k otevření a v době, kdy
se čtenářům dostane do rukou toto číslo
Hukvaldského občasníku, bude již slou-
žit zákazníkům.

Zeptali jsme se: Jaký sortiment zboží
bude ve vašem obchodě k mání?

Přijďte naši prodejnu navštívit osobně
a zjistíte, co všechno můžete u nás
nakoupit. Domnívám se, že si určitě
vyberete a budete spokojeni, a to nejen
v prvých dnech po otevření prodejny, ale
i v budoucnu.

Pane Kuchaři, je sympatické, že jste se
odhodlal k realizaci vašeho záměru
i přes skutečnost, že v bezprostřední blíz-
kosti je „konkurenční” prodejna Jednoty.

Budeme se snažit vycházet našim
zákazníkům co nejvíce vstříc, aby u nás
rádi nakupovali. Konkurence se nebojí-
me.

Prodejna bude otevřena v sobotu 1.
května. Očekáváte velký počet kupují-
cích.

Jistě, protože si myslíme, že přijdou ze
dvou důvodů – bude je zajímat nová pro-
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dejna a pak také, bude-li pěkné počasí,
bude na Hukvaldech mnoho návštěvníků
a i ti se určitě u nás zastaví. Samozřejmě
si přejeme, aby to tak bylo nejen v den
otevření prodejny.

A ještě, jak bude prodejna otevřena?
V pondělí až pátek od 8 do 20 hodin,
v sobotu od 8 do 19 hodin,
v neděli od 8 do 17 hodin
Myslíme si že, tato prodejní doba bude

našim zákazníkům maximálně vyhovo-
vat. Už se na ně těšíme.

Ano, hukvaldským občanům dosud
chyběla prodejna potravin, která by byla
otevřena až do večera, celý den v sobotu
a v neděli do pozdního odpoledne. Přeje-
me, aby se vám dařilo a děkujeme za roz-
hovor.

Ptali se ing. arch. Eliáš a Jana Kročová

ZZZZ kkkk uuuu llll tttt uuuu rrrr yyyy
Obnovíme kulturu pro
místní občany?

Na sklonku minulého roku začala
v obci pracovat po desetileté přestávce
opět kulturní komise. Pravda, zpočátku
jen ve velmi slabém obsazení čtyř členů.
Po oznámení obecního úřadu, že se
komise rozšiřuje na kulturní a sportovní,
to jedna členka vzdala a zůstali jsme
jenom tři. No a co teď? Začít, či to vzdát
také: Rozhodli jsme se , že se z boje neu-
tíká a vydali se do terénu hledat nadšen-
ce, kteří mají zájem podporovat rozvoj
obecní kultury a ne jen sedět doma
u videa či televize s pletením nebo sklen-
kou zlatého moku.

Navštívili jsme i dříve narozené obča-
ny, kteří mají s organizováním kulturních
akcí bohaté zkušenosti a někteří z nich
nám přislíbili pomoc především radou.
Zašli jsme i za mladšími, ale některým
stačí horor v televizi či erotické počasíč-
ko, jiní dávají přednost návštěvě místní
hospůdky či restaurace a v neposlední
řadě i bufetu. Ale jsou mezi mladými
i takoví, kterým záleží na pospolitosti
a porozumění mezi sousedy nebo obča-
ny. Kde lépe je toho dosáhnout než na

nějaké kulturní nebo společenské akci,
kde se všichni znají, a když ne, tak se
poznají.

Nezapomněli jsme ani na sportovce.
Předseda místní organizace Sokola, pan
ing. Eliáš, nám vyšel také vstříc. A vida, ze
tříčlenné komise je nás najednou sedm.
No a protože platí – víc hlav, víc rozumu –
už jsme přemýšleli, kde začít. Něco oprá-
šíme, něco vymyslíme a něco okoukáme
za humny. Oslovili jsme společenské
organizace a spolky v obci a dohodli jsme
se na spolupráci, tak aby se rozvíjela kul-
tura nejen pro střední a starší generaci,
ale také pro děti a mládež, protože platí –
kdo si hraje, nezlobí.

O jaký program se bude jednat, to se
budete postupně dovídat z místní televi-
ze nebo prostřednictvím občasníku.
Proto si nenechte nic ujít!

Máte-li vy, občané vesničky mé středis-
kové, nějaký nápad nebo chuť přiložit
ruku k dílu, neváhejte a kontaktujte se na
obecním úřadě nebo přímo u členů
komise. 

Těšíme se na spolupráci s Vámi.
Za kult. komisi Mgr. Bronislava Hyklová

Budou i letos rytířské
slavnosti
na hukvaldském hradě?

Hukvaldský hrad možná přijde o rytíř-
ské slavnosti – to je titulek z týdeníku
Region Frýdecko–Místecko. Hukvaldský
kastelán Radim Kravčenko v něm vyslo-
vuje své obavy – nedostatek financí by
mohl být příčinou jejich neuskutečnění,
stejně však i špatné počasí. Na pana
Kravčenka se obrátila i naše redakce
s dotazem, co se v rámci rytířských slav-
ností připravuje. Pan kastelán nás odká-
zal na paní Radku Kotterbovou z nadace
Fond Janáčkovy Hukvaldy, která má být
pořadatelem kulturních akcí na hukvald-
ském hradě. Vyslovil přesvědčení, že
mezi ně budou patřit i rytířské slavnosti.
Článek paní Radky Koterbové, kterou
redakce požádala o příspěvek si můžete
přečíst.

Karla Klečková
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Vážení přátelé,
s blížícím se termínem mezinárodního

hudebního festivalu Janáčkovy Hukval-
dy 1999 roste i naše netrpělivost a čím
dál častější cesty na Hukvaldy. Ať chci či
ne, vytane mi na mysli tolik událostí
a vzpomínek, které se váží k Hukvaldům
a festivalu… Našli jsme na Hukvaldech
přátele a duše spřízněné, zažili i věci
neuvěřitelné, docela se nám zocelila ner-
vová soustava — a zvláště pevné nervy
byly zapotřebí minulý rok před Proda-
nou nevěstou, kdy pět minut před ofici-
álním zahájením opery pršelo, orchestr,
sbory, sóla, balet, všichni byli schováni
a diváci chodili a chodili, pláštěny, dešt-
níky, deky sebou, meteorologové nám
hlásili, že bude pršet a my budeme mít
velké štěstí, když nás ten strašlivý mrak
mine… a minul. Deset minut po páté se
„otevřelo nebe“, slunce zalilo scénu nád-
herným světlem, šéf techniky vydal pří-
kaz k odstranění igelitů, chránících
dekorace a my jsme se stali součástí
zázraku. Rovněž poslední koncert v roce
1997 si velmi živě pamatuji: stáli jsme
s panem Rackem pod velikým deštníkem
na hradě, blížil se konec koncertu
a začalo pršet. No, a protože to byl kon-
cert poslední, netušíte, co se bude dít ve
dnech příštích, shodně jsme prohlásili,
„teď už může klidně pršet tři dny“ – pak
se vylila nejen Ondřejnice…

Krásné pocity se váží k dílkům, v nichž
hrají děti. Kdo jste byl, víte, a kdo nebyl,
přijďte – možná se vám také rozlije
v srdce ten krásný hřejivý pocit.

Samozřejmě, že zážitky pěkné prováze-
jí i ty, na něž je lepší zapomenout.

Program festivalu letošního je připra-
ven. Začínáme již o týden dříve, kdy na
hradě zazpívají děti ze známých a úspěš-
ných dětských pěveckých sborů z regio-
nu. Premiéru budou mít Křičkovi Ogaři
(s vašimi dětmi) a večer nazvaný Time of
Dance na hradě (20. 6.). Na tomto pro-

jektu spolupracujeme se zahraničními
hosty (Kanada, Japonsko). Ale dovolte
mi další pozvánku: Fond Janáčkovy
Hukvaldy podepsal s Muzeem Beskyd
smlouvu o pronájmu hradu Hukvaldy.
Stejnou nabídku jsme dali obci a obecní-
mu zastupitelstvu v průběhu jednání
o tom, zda obec bude spravovat hrad.
Nebudu komentovat rozhodnutí zastu-
pitelstva, které odmítlo a hrad se vrátil
pod správcovství Muzea Beskyd. Nejen
informace, které se objevily v tisku, jistě
znejistěly vaše volené zástupce. Rozhod-
nutí je takové, jaké radní učinili a moc
bych přála Hukvaldům a hukvaldským,
aby se i v budoucnu toto rozhodnutí jevi-
lo správným.

Věřím, že se vám podaří hrad Hukval-
dy „oživit“ a návštěvníci budou spokoje-
ni. Chceme zachovat akce, které již mají
jakousi svou tradici, a rádi bychom na
hrad přinesli více divadla (minulou
neděli jste mohli na hradě potkat šéfa
činohry NDM Juraje Deška, který vyhlí-
žel ta pravá místa pro Zkrocení zlé ženy
nebo Baladu pro banditu). Ale není
našim úmyslem každý víkend zaplnit
divadlem či hudbou. I prostor pro
návštěvníka, který si chce hrad v klidu
prohlédnout, bude zachován.

Než se s vámi rozloučím, ještě bych
ráda připomněla další nabídku, kterou
Fond Janáčkovy Hukvaldy nabídl obci –
spolupráci při opravě a rekonstrukci
rodného domu Leoše Janáčka. Materiá-
ly, jež jsme vypracovali a které řeší pro-
stor bývalé školky, jsou již druhým
rokem na obci. Chápu obezřetnost
vašich zastupitelů, chápu i některé další
pocity, ale nechápu, že tato nabídka,
která je naprosto nezištná a vychází ze
základní filosofie Fondu Janáčkovy
Hukvaldy, tzn. v rámci svých sil udržovat
hudební tradici obce a vše s tímto souvi-
sející, tato nabídka leží na obci a je před-
mětem různých spekulativních dohadů.
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Zbytečných a hloupých, protože rekon-
struované prostory rodného domu Leoše
Janáčka nikdo z Hukvald neodnese, také
prostor nebude užíván ke komerčním
účelům… Nezbývá, než povzdech
a přání, aby zastupitelé odpověděli: ANO
či NE, protože získat finanční prostředky
bude skutečně těžší a těžší.

Ještě jeden drobný povzdech – vloni
jsem se byla podívat na rodný dům Mah-
lerův v Kališti u Humpolce, který byl za

stejné výchozí situace opraven během
jednoho roku. Také zde nabídla pomoc
nadace, které dílo Mahlera a vše s ním
související není jedno. A zdaleka neměla
za sebou pět let činnosti v obci jako Fond
Janáčkovy Hukvaldy a lidé kolem.

Dost vzdychání, čeká nás spousta
práce.

Těším se na setkání s vámi na Hukval-
dech. Za Fond Janáčkovy Hukvaldy

Radka Kotterbová
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P R O G R A M :                         

19. 6. – sobota
hrad 13.00
Slavnostní zahájení
Leoš Janáček: Moravská lidová poezie – 

výběr
Antonín Dvořák: Duchovní zpěvy

Hymnus
Ave Maria

E. Březina: Tvé jméno Maria
Ave Maria

George Bizet: Agnus Dei
G. Friedrich Handel:

Mesiáš – Doch du 
liesest isn im grabe nicht
Xerxes – Ombra mai fu

Ch. W. Gluck: Orfeus – Ach ich habe sie
ferloren

účinkuje Drahomíra Drobková
hrad 16.00
G. Friedrich Handel: Tre pezzi
Johan Sebastian Bach: Koncert pro dvoje

housle a orchestr d moll
Backofen: Concertante pro dva klarinety

a orchestr in A op. 10
Leoš Janáček: Idyla – výběr
účinkují: Igor Františák, Z. Kaleta, klarinety
Ivan Ženatý, P. Šporcl, housle
Janáčkův komorní orchestr, umělecký
vedoucí Zdeněk Dejmek
amfiteátr 18.00
G. Puccini: Tosca – účinkuje Národní
divadlo moravskoslezské Ostrava

20. 6. – neděle
hrad 13.30
Robert Schuman: Die Lotosblume

Johanes Brahms: Tři písně
Antonín Dvořák: Cigánské melodie
Leoš Janáček: Ukvalská lidová poezie
Gustav Mahler: Písně o mrtvých dětech
účinkují: Erika Šporerová, zpěv
Soňa Krivčíková, piáno
amfiteátr 15.00
J. Křička: Ogaři
Míča: Hajdalák a bumbalka
hrad 20.00
Time of Dance
G. Albioni: Pas de deux
Johan Seb. Bach: Concerto of Movement
J. Brell: Taneční duet
účinkují : Zdeněk Konvalinka, Olga Bori-
sová, Igor Vejsada, Tamara Černá
sólisté NDM Ostrava
režie: Eddie Toussaint, Kanada
Kenka – komponovaná taneční kreace
inspirovaná přírodními motivy
Duch unášející dítě, Dny lásky, Touha,
Pampeliška, Proměny, Had s rolničkami,
Lotosový rybníček
režie: Yukio Mikami
účinkuje: Kayo Mikami a Torifune Butoh
Sha, Tokyo
hudební koláž: Masaru Soga

21. 6. pondělí
amfiteátr 11.00 – představení pro školy
J. Křička: Ogaři
Míča: Hajdalák a bumbalka

26. 6. – sobota
hrad 11.00
Jindřich Souček: Provdaná nevěsta



hrad 14.00
Leoš Janáček: Zdenčiny variace
Lejsek: Balady z Moravy
Bohuslav Martinů: Tři české tance
Antonín Dvořák: Slovanské tance – výběr
účinkují: Eliška Gazdová – Novotná,
Zdeňka Gazdová – klavír
hrad 16.00
S. Rachmaninov: Vocalise
F. Poulenc: Sonáta
Richard Strauss: Sonáta op. 18
účinkují: Sergej Krylov, klavír
Stefania Mormone, housle

27. 6. – neděle
hrad 11.00
Laureáti Janáčkovy soutěže Brno
hradní kaple 14.00
Pavel Helebrand: Suity pro sólové

violoncello
účinkuje Jiří Hanousek, violoncello
hrad 16.00
Josef Berg: Eufrides před branami Tymén

3.7. – sobota
hrad 15.00
Leoš Janáček: Po zarostlém chodníčku
účinkuje: Pražský komorní balet
choreografie: Pavel Šmok a Kateřina Ded-
ková – Franková
amfiteátr 18.00
Leoš Janáček: Její pastorkyňa
účinkuje: Státní opera Banská Bystrica

František Kolářík –
regenschori místeckého
farního kostela
(Slíbené pokračování)

František Kolářík se narodil v Opatovi-
cích u Vyškova 26. ledna 1867 z chudých
rodičů. Pro své počáteční hudební nadá-
ní byl poslán na další vzdělání do Brna na
soukromou hudební školu, kterou vedl
Pavel Křížkovský, potom Leoš Janáček
(byl jejím zakladatelem). Kolářík náležel

k nejlepším žákům Janáčkovým a ten si
ho tak oblíbil, že mu doporučil varhanic-
ké místo v Místku. Po celý život mu zůstal
otcovským rádcem.

Do Místku nastoupil Fr. Kolářík jako
devatenáctiletý absolvent soukromé
hudební školy v Brně dne 4. května 1886
a působil zde 41 let až do své smrti 20.
září 1927. V místku se oženil s Emilií Čir-
merovou, narodily se jim dvě děti – Josef
a Marie, která se provdala za dr. Domini-
ka Sedláčka, okresního hejtmana v Míst-
ku. Marie uchovala odkaz otce.

Příchod Fr. Koláříka do místku zname-
nal velmi účinné posílení slovanského
živlu v němčícím se Místku a poněmče-
ném Frýdku. V těchto letech nástává
v Místku národní probuzení pod heslem:
zachránit ze slovanského živlu , co je
možno zachránit. Podle toho také vypa-
dala obrozenecká práce.

Ve školním roce 1895/96 bylo otevřeno
Matiční gymnázium v Místku zásluhou
Matice Místecké, založené 4. června
1895. Dne 9. dubna 1899 slavnostně
posvěcen a položen základní kámen
k postavení nové gymnazijní buovy. Slav-
nostní vysvěcení provedl kapitulní děkan
kroměřížský Bedřich Kaun, zakladatel
sirotčinecké nadace, spolu s velkoměšťa-
nem a prodejcem hudebnin a hudebních
nástrojů v Místku Rafaelem Piskořem.
Posvěcení nové budovy se stalo ještě
téhož roku, a to 15. října. Slavnost otevře-
ní nového gymnázia se konala již 18. a 19.
září 1899. Počátkem školního roku
1897/98 byla v Místku zřízena obecná
škola česká. Do té doby je dvojjazyčná
obecná škola českoněmecká. Na těchto
akcích byl účasten i Fr. Kolářík. K polože-
ní základního kamene gymnázia složil
kantátu Vlast a k otevření gymnázia složil
hymnus Vlast. Vybudování samostatné-
ho českého školství bylo barikádou,
hrází, o níž se lámaly útoky a násilnosti
místeckých Němců.

V roce 1926 složil Slavnostní pochod
k Jubilejní krajinské výstavě v Místku –
jeho melodie se zpívala po širokém okolí.

Hned na počátku svého nástupu do
Místku založil Fr. Kolářík samostatný
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chrámový sbor zpěváků a zpěvaček
a k tomu i hudební doprovod. Obojí těle-
sa sám vedl, nacvičoval a dirigoval. Sou-
bory doplňoval mladými ze škol a gym-
názia, kde je také učil. Jako regenschori
místeckého farního kostela se stal skla-
datelem velmi krásných církevních skla-
deb, vánočních mší, příležitostných skla-
deb k Božímu Tělu, jež svým půvabem
okouzlovaly nejen v Místku, ale i na celé
Moravě. Libreta psal profesor nábožen-
ství na místecké gymnáziu Josef Hájek.
Fr. Kolářík založil v Místku soukromou
hudební školu, v níž vychovával hudební
dorost – hudebníky i zpěváky.

S Leošem Janáčkem zůstával ve stálém
styku. Janáček jej navštěvoval pokaždé
při svých cestách na Hukvaldy. Zajímala
ho hudební lidová tvorba, která se proje-
vovala v lidových písních Lašska. Kolářík
pomáhal Janáčkovi zapisovat jednotlivé
skladbičky. Mohl se tak Janáček spoleh-
nout, že vše, co vyjde z pera a hudebního
porozumění Koláříka, bude věrně a přes-
ně zachyceno. Předposlední den svého
života dne 19. září 1927 zasvětil Fr. Kolá-
řík besedě s Leošem Janáčkem, v pondě-
lí, kdy pravděpodobně v neděli před tím
navštívil Janáček svou rodnou obec
Hukvaldy. V úterý nato, 20. září 1927
v noci, Kolářík náhle a nečekaně zemřel.

K farnímu duchovenstvu se Kolářík
choval s úctou a vážností, která slušela
nejen jemu, ale také kněžím samým. Ti si
ho také patřičně považovali a mluvili
o něm s úctou, například páter Josef
Kuba, katecheta v Místku a Koláříkův lib-
retista profesor Josef Hájek.

V roce 1937 byla Františku Koláříkovi
odhalena na domě bývalé solnice pamět-
ní deska s jeho bustou. Stejně tak zbudo-
ván nad jeho hrobem na místeckém hřbi-
tově krásný pomník ze švédské černé
žuly. Uchovatelm památností po Fr. Kola-
říkovi se stal učitel Rudolf Veselý a jeho
manželka s dcerou Drahomírou. Ti ode-
slali čtyři bedny hudebnin – Koláříkových
děl – do Státního archivu v Brně. Nedůvě-
řovali vedení oblastního muzea ve Frýd-
ku, že by uchovali jeho památky, tak jak si
to Kolářík zasloužil. Dcera Koláříková

Marie, provdaná Sedláčková, žádala dvě
osoby, aby zapsaly její vzpomínky na
tatínka. Nenašla porozumění, protože
tito mužové si netroufali sepsat vše, jak
by náleželo. Tím s její smrtí mnoho
zaniklo. Snad její dcery – vnučky Koláří-
kovy – budou mít něco zachováno.

Pozoruhodná je hudební kontinuita –
Josef Vejvanovský (1640–1693), kapelník
zámecké hudby na Hukvaldech, Leoš Ja-
náček, Pavel Křížkovský, František Kolářík,
Josef Kment st., Jan Kment, Josef Kment
ml., František Kment, Vít Kment, Antonín
Hendrych, Emil Burejsa, Josef Matěj,
Miloš Machek, Evžen Zámečník a další.

Motto: Leoš Janáček
„…ta síla umění, že je něco, že jsem se

chytil struny, která zní všade, že nejeden-
krát ta struna nás všechny pojí, že neje-
denkrát se cítíme jedním národem, to já
vážím si ve svém umění a to je nejdůleži-
tější, že nás to váže, že nás to dělá silnými,
vzdornými proti všem na světě. Všechno
ostatní, ten tón, to je mi vedlejší věcí. A že
spojuju náš národ, tak zlobivý, tak svárli-
vý, roztříštěný na tolik stran, a jestli jsem
to vykonal, tu cítím, že jsem nadarmo
nežil.”

„Šel jsem jenom dopředu, neohlížím se
nikdy dozadu. Kdo chce budovat, musí
mít oči dopředu a ne dozadu.”

„…vám mladým, nedřepte doma, svět
zkoumejte a těm, kdo bídně dělnicky pra-
cují, aby si uvědomili, že nebudu já věčně
dělníkem, já chci býti i tvůrcem, tovární-
kem, jen nezoufat nad osudem, Já jsem to
zkusil.“

Alois Piskoř
předseda představenstva SDH F–M

MALÝ DODATEK
Při pročítání tohoto příspěvku a zmín-

ce o skladateli Emilu Burejsovi se mi
vybavil krátký zápis do obecní kroniky
z roku 1989:

„Malou slavností bylo ukončení školní-
ho roku v Základní škole Leoše Janáčka.
To proto, že škola obdržela vzácný dárek
– taktovku, kterou daroval otci pana dr.
Burejsy z Ostravy „jako svému žáku“
Mistr Leoš Janáček. Dr. Burejsa tuto vzác-
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nou rodinnou památku věnoval naší
škole. Taktovka byla uložena v Janáčkově
síni školy a bude příležitostně půjčována
slavným dirigentům při koncertech na
Hukvaldech.“ 

Tolik tedy zápis v kronice. Pan dr. Bure-
jsa je synem skladatele Emila Burejsy,
který studoval na hudební škole v Brně
u L. Janáčka. Karla Klečková

Jan Václav Sládek
a jeho literární tvorba

V minulém čísle Hukvaldského občas-
níku jsme vám připomenuli J. V. Sládka
jako malíře a obdivovatele Leoše Janáčka.
Dnes chceme představit jeho literární
činnost. Pravidelní čtenáři si jistě pama-
tují na úryvky z jeho knihy Hukvaldské
miniatury, které pro Občasník vybírala
paní Iva Jílková. Je známo, že mimo ně J.
V. Sládek vydal i Hukvaldské siluety,

možná však již tolik není známá jeho
spolupráce s ostravským rozhlasem.
Bývalý hudební redaktor pan Tomáš
Hančl poskytl naší redakci materiály –
Sládkovy promluvy v ostravském rádiu.
Naše omezené možnosti nám je zatím
nedovolí celé zveřejnit, i když jsou nanej-
výš zajímavou výpovědí o osobnosti
tohoto našeho hukvaldského rodáka.
Snad v budoucnu bude možno alespoň
část z nich do Občasníku zařadit.

Možná čtenáři také neví, že mimo uve-
dené dvě knihy J. V. Sládka byla Volným
sdružením autorů moravskoslezských
v roce 1997 vydána útlounká knížečka
nazvaná Hukvaldská Andaluzie v Rajské
zahradě. Tvůrcem je datována červnem
1992 a je věnována zaniklému hukvald-
skému hřebčínu, který J. V. Sládek pama-
tuje ze svého dětství a mládí. Vybrala
jsem pro vás z ní tyto úryvky:

„Bylo to jako zjevení, když se ze zatáčky
oborní cesty najednou v ostrém klusu



vynořili dva klabonosí vraníci se vztyčený-
mi hlavami, s jiskrnýma očima a rozšíře-
nými nozdrami, ze kterých, jak se zdálo,
šlehaly plameny. Jejich těla se ani nedotý-
kala země, pluly jako smyboly nezkrotné
síly, jimž opratě napjaté jak struny nedo-
vedly vládnout. Dva plemenní hřebci
zapřaženi do lehké bryčky se tu denoden-
ně museli oborou prohánět. Ermis na koz-
líku je dovedl krotit, ale již ze soustředěné-
ho pohledu bylo znatelné, že to čertovské
zpřežení je schopno zpřetrhat opratě,
zpřelámat oj a vznést se do necesty.

Pro klukovské oči to bylo taktak pocho-
pitelné, že tu nejde o výmysl, ale o sku-
tečnost, že to nejsou jak uhel černí pekel-
níci s Luciferem na kozlíku, že jsou to
černí představitelé nedalekého hřebčínu
s významnými jmény Napoleone a Sakra-
mozo.” O kousek dál Mistr pokračuje:
„Poněkud jiné bylo setkávání se stádem
stejně černých koní na pastvisku nad
rybníčkem, za hospůdkou »U Červenků«
na okraji obory. Ve dvou ohrazených pro-
storách s kamenným napajedlem se tu
pásly a dováděly plemenné klisny a jejich
dorost. I bývalý název tohoto místa »Raj-
ská zahrada« navádí představu něčeho
nezvyklého, co se do historie dostalo.
Napajedlo se stále tekoucím pramenem
bylo významnou podmínkou zdravého
chovu i součástí chovného výběhu.“
Vzpomínku na hukvaldský hřebičnec J. V.
Sládek končí slovy: „Když koňské zpřeže-
ní nahradilo auto, ztratila se i okázalost.
Nákladné udržování chovu koní stalo se
brzdou, a i kdyby mělo sebelepší pod-
mínky, nenávratně bylo odsouzeno
k zániku. Neslavný byl i osud chovných
klisen. Do úpadku pak sloužily jako tažná
zvířata a málem jsem nad nimi zaslzel.”

Karla Klečková

Obecní knihovna děkuje paní Dag-
mar Drlíkové, paní ing. Marii Miku-
šové, paní Haně Smolíkové, paní Jar-
mile Sýkorové, paní Marii Rapačové
a panu Miloši Kovářovi za darované
knihy do obecní knihovny.

Svatava Hrabovská, knihovnice

ZZZZ eeee     ssss pppp oooo rrrr tttt uuuu
TJ Sokol informuje –
Valná hromada

Jako každoročně uskutečnil výbor TJ
Sokol v březnu letošního roku valnou
hromadu zástupců svých členů – tento-
krát netradičně v restauraci U Richarda
v Rychalticích.

V prvé části přednesli zástupci oddílů
a odborů zprávu o činnosti za uplynulý
rok 1998: Jiří Strakoš za KČT ( Klub čes-
kých turistů) seznámil s průběhem usku-
tečněných turistických akcí, z nichž
některých se zúčastní i značný počet
turistů z blízkého i vzdálenějšího okolí –
nejznámějí pak „Po zarostlém chodníč-
ku”. Světlana Kornetová za oddíl sport
pro všechny informovala o jejich spor-
tovních aktivitách, především pak zdařile
se rozvíjející akci „Sobota trochu jinak”
s netradiční formou spojení sportovních
a dalších aktivit vhodných především pro
ženy a dívky. Ing. Tomáš Elbel hovořil
o činnosti oddílu tenisu. Ing. Šplíchal
podal zprávu za oddíl kopané, našeho
nejaktivnějšího oddílu: o umístění druž-
stev mužů, dorostu a žáků ve svých sou-
těžích, ale i o problémech, především
finančních, spojených s touto s touto
náročnou činností. A nebyla to činnost
jen sportovní. V souvislosti s konáním III.
ročníku Středoevropských fotbalových
her v červenci 1998 bylo nutno provést
nákladnou opravu a údržbu celého areá-
lu hřiště, aby mužstva z družebních měst
a obcí nejen z ČR, ale i Polska, Litvy a Slo-
venska měli příznivé podmínky pro
uskutečnění této soutěže. Pod garancí
obce Hukvaldy, ve spolupráci se ZŠ Leoše
Janáčka pak proběhla celá akce dle plá-
novaného programu.

Pro všechny sportovní a turistické akce
pak je příznačné to, že kromě sportov-
ních zážitků mají i společenský závěr
(v různých formách a aktivitách), což při-
spívá k vzájemnému poznání účastníků
a utužení kolektivu.

V další části pak byli účastníci valné
hromady seznámeni s plány jednotlivých
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oddílů a odborů na rok 1999. Věcností
a rozsahem budou odpovídat roku minu-
lému.

Rok 1999 však bude pro TJ Sokol
významný tím, že v tomto roce oslavíme
80. výročí založení SOKOLA na Hukval-
dech (založen 14. 12. 1919). Výbor chce
proto připravit program odpovídající
tomuto jubileu. Pomoc přislíbila i komise
pro kulturu a sport při radě OÚ. O kon-
krétních akcích a termínech budeme
naše občany informovat.

Na závěr valné hromady poděkoval
předseda TJ všem přítomným za jejich
obětavou a časově náročnou práci, která
je základem pro dosažení všech, byť
někdy jen dílčích, úspěchů. Poděkování
též patřilo hostům valné hromady: staro-
stovi obce Petru Sobotíkovi a jeho pro-
střednictvím obecní radě a zastupitelstvu
obce za účinnou podporu a zvláště
finanční pomoc, ředitelce školy Mgr.
Aleně Lévové za pochopení a spolupráci,
především při využívání tělocvičny školy.

Závěr vlané hromady proběhl v družné
debatě přítomných za „pomoci” pracov-
níků pohostinství.

Ing. Petr Eliáš

Výstupy na kopce
kolem naší obce

V sobotu 27. března se uskutečnil
pochod po okolních kopcích. Trasa začí-
nala na koupališti. Vydali jsme se po
modré značce k Janáčkově lavičce. Pak
jsme pokračovali po neznačené cestě na
Babí horu ( 554 m n. m.) a bezejmenný
vrchol, na němž je maják ( 520 m n. m.).
Odtud jsme sešli do Rychaltic a přes
„dvorský most” pokračovali na Vápenky.
Z nich jsme vyšli na „Sklenovské” a „Foj-
tovy” vrchy (424 m n. m.) Po jejich jižním
svahu, kde již květly fialky, jsme došli ke
korýtkům, kde se žízniví mohli napít
vody. Přešli jsme okresní silnici a vydali
se na „Hornosklenovskou hůrku”. Z ní
jsme docela „padákem” došli k hospůd-
ce, kde jsme se mohli občerstvit pivem
i limonádou. Po zastávce v hospůdce
jsme přešli zbytkem Horního Sklenova až

na Palesky, kde za domem pana Rotka je
brána do obory. Tou jsme vešli společně.
Klíč od oborní brány a povolení k výstu-
pu na Kazničov turisté odbrželi od pana
Koutného. Na Kazničově, kde není běžně
přístup, jsme byli překvapeni malebností
tohoto vrcholu ( 601 m n. m.). Přes oboru
kolem amfiteátru a Lišky Bystroušky
jsme se dostali až ke hradu Hukvaldy (480
m n. m.) a odtud jsme šli na koupaliště,
kde jsme poseděli a zhodnotili tuto vyda-
řenou akci. Vše umocnilo krásné, teplé
počasí a daleké rozhledy po okolí. Tohoto
putování se zúčastnilo 43 turistů.

Závěrem bych chtěl poděkovat panu
Milanu Koutnému, který nám umožnil
vstup na Kazničov.

Za KČT Jiří Strakoš

ODBOR KLUBU ČESKÝCH TURISTŮ PŘI TJ SOKOL
HUKVALDY
pořádá
v sobotu dne 8. května 1999

18. ROČNÍK
TURISTICKÉHO POCHODU

Po zarostlém
chodníčku

Start a cíl: Koupaliště na Hukvaldech.
Start od 7.30 do 10.00 hodin. Ukončení
pochodu ve 14.30 hod.

Příchod ke startu: Od autobusové
zastávky Dolní Sklenov rozcestí

Startovné: 10 Kč dospělí, 5 Kč žactvo
a členové KČT. Na startu obdržíte startov-
ní lístek s kontrolním kupónem, v cíli
pamětní list a na kontrole na Kubánkově
čaj.

Trasa: 15 km – probíhá z koupaliště na
hrad Hukvaldy, přes oboru do Měrkovic,
na Kozlovice – Hradisko, Palkovické
hůrky – Podvrší, Kubánkov – vrch a přes
Babí horu se vrací zpět do místa startu.

V dosavadních 17 ročnících se na jaře
a na podzim zúčastnilo pochodu 4563
účastníků. Největší účast byla v r. 1983 –
380, v r. 1998 – 313 a v r. 1998 – 270 účast-
níků.
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Upozornění: Každý startuje na vlastní
nebezpečí. Časy na trati ani v cíli nesle-
dujeme. Po turistech, kteří se nedostaví
do cíle, nebudeme pátrat.

Adresa pro informace: Jiří Strakoš,
Rychaltice 88, 739 46 Hukvaldy.

Co se děje v našich
spolcích?
ZE SKAUTSKÉHO ZÁPISNÍKU

Sobota 6. 3. 1999 – Indiánský nocleh
Konečně se nám podařilo opravit

a postavit několik letními tábory značně
opotřebované a poničené indiánské tee-
pee. Konečně jsme si mohli v praxi
vyzkoušet, jak bydlí severoameričtí indi-
áni. Venku mrzlo, ale nám v teepee bylo
příjemně teplo, protože uprostřed stanu
celou noc praskal oheň. Dva vždy drželi
hlídku a přikládali, ostatních osm si klid-
ně spalo. Podlaha nebyla vystlaná bizoní-
mi kožešinami. ale použili jsme dostup-
ných kartónových krabic a starých kober-
ců. Před usnutím jsme si zazpívali při
kytaře a v temné noci si zahráli hru na
bludičky. Rodiče doma prý nespali stra-
chem, my jsme ale byli v pohodě.

Neděle 11. 4. 1999 – Tajuplná výprava
Na tento den jsme se všichni hodně

těšili. Přípravy, které mu předcházely,
byly veliké a náročné. Sestup do Ondrá-
šových děr je totiž akce jen pro silné
a připravené jedince. Nevyšlo úplně
všechno, hned ráno nám ujel autobus do
Frýdku–Místku. Ale skauti si poradili,
navíc autem p. Giňovské a p. Čajánka
byla cesta do okresního města pohodl-
nější, vlak na Ostravici jsme stihli. Výstup
z úpatí Lysé hory do místa výskytu sta-
rých jeskynních systémů prověřil fyzičku
členů výpravy. Pod vedením zkušeného
speleologa jsme sestoupili do nebezpeč-
ného prostředí pod povrchem země. Již
po několika metrech se nám podařilo
objevit asi deset netopyrů, kteří byli
dosud zabráni do zimního spánku.
V zimě jich tam bývají stovky, ale v tuto

dobu se nesmí do jeskyní vstupovat,
neboť netopýři, kteří by byli nevítanými
návštěvníky vzbuzeni, by spotřebovali
příliš energie a ta by jim chyběla pro pře-
žití zbytku zimy. Ví se o tom, že minulý
rok právě v této jeskyni málem zahynul
jeden speleolog z Ostravy. Při pohybu
v jeskyni mu zřejmě ujela noha a svítilna,
kterou třímal v ruce mu vypadla a rozbila
se. V absolutní tmě zcela ztratil orientaci.
Až po dvou dnech se horské službě poda-
řilo muže najít a vyprostit. Z toho plyne
jedno velké poučení : nechodit do podze-
mí sám na vlastní pěst. Po zběžném prů-
zkumu jeskyně byla nalezena svítilna
s funkčními bateriemi. Kdo ji ztratil a jak
se bez ní dostal ven? Tak to už se nedo-
zvíme, ale jeden z chlapců získal cennou
trofej. Po šťastném výstupu z jeskyně nás
překvapilo, že oči neoslepily sluneční
paprsky, na něž jsme se těšili, ale mírně
mrholilo.

Sobota 24. 4.1999 – Skautská pouť
Svátek patrona skautů sv. Jiřího oslavu-

jí oddíly našeho střediska v Brušperku.
Program oslavy zahajuje mše svatá v kos-
tele sv. Jiří. Poté bude spuštěna akce pod
krycím názvem „O poklad mocného
čaroděje“. Hra má prověřit orientační
schopnosti skautů a skautek v nezná-
mém terénu. Jde o to, objevit na území
města Brušperka 10 čarodějnických dou-
pat a získat od čarodějek zázračné ingre-
dience. To ovšem vyžaduje splnit úkoly,
které čarodějnice připravily. K úkolům
patří například podojit rohatou živou
kozu nebo vyšplhat s na vysoký strom.

Stanislav Zahradník

Dobrovolní hasiči
připomínají…

Málokdo ví, že v letošním roce uběhne
135 let od založení dobrovolných hasičů
v České republice. Děje se tak na počest
prvního hasičského sboru založeného ve
Velvarech právě před 135 lety. Při této pří-
ležitosti vyhlašuje naše sdružení akci

„Květen – měsíc požární ochrany”
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Oba naše sbory – rychaltický i hukvald-
ský – se na tuto akci připravují. V měsíci
březnu a dubnu byly provedeny prověrky
připravenosti techniky výzbroje, byly
překontrolovány vodní hydranty a vodní
zdroje u odběrných míst. Ve spolupráci
s obecním úřadem byla prověřena požár-
ní dokumentace. Obě jednotky začínají
s přípravou na letošní soutěže v požár-
ním sportu, v Rychalticích i s mládeží,
abychom se zúčastnili okrskového kola
i pohárové soutěže.

Z rozboru požárnosti v okrese Frýdek –
Místek:

V roce 1998 – 343 požáry se škodou
18 355 000 Kč,

– odhadovaný zachráněný majetek
38 819 000 Kč

– 4 osoby usmrceny, 14 zraněno, z toho
4 příslušníci PO

Z největší požárů na okrese na loňský
rok :

— 15.4. – požár restaurace Bezručova
vyhlídka – škoda 1 000 000 Kč

— leden – požár v Metylovicích – statek
+ rodinný dům – škoda 900 000 Kč

Nevíce požárů v měsíci dubnu – 42,
nejméně v říjnu – 13
Příčiny: 1) děti do 15 let23

2) nedbalost41
3) úmyslné31
4) technické závady44
5) komíny 7

Nejvíce hořelo: ve Frýdku – Místku 111
v Třinci72
v Šenově16
v Paskově10

V okrese Frýdek – Místek působí 103
sbory dobrovolných hasičů s 5 126 členy.

Jaroslav Pustějovský
starosta SDH Hukvaldy

VVVV íííí tttt eeee ,,,,     žžžž eeee
V minulém čísle došlo ke dvěma chy-

bám, a to k mylně uvedenému věku
zesnulé paní Ludmily Markové – zemřela
v 75 letech, pan Rudolf Majer se dožil 82
let. Omlouvám se a děkuji za pochopení.

Karla Klečková

Naši jubilanti
V květnu mezi sedmdesátníky přibu-

dou:
paní Jiřina Bagárová z Horního Skle-

nova, paní Libuše Nováková, také z Hor-
ního Sklenova a pan Vladimír Hřebík
z Rychaltic

75 let dovrší paní Květoslava Borečko-
vá z Dolního Sklenova, 82 let paní Mila-
da Matulová z Horního Sklenova a 87 let
paní Žofie Hrubá z Krnálovic.

V červnu svá jubilea oslaví:
70 let paní Pavlína Kovalová z Rychal-

tic a paní Anna Matulová z Dolního Skle-
nova 60,

75 let paní Ludmila Závodná na Hor-
ním Sklenově, 80 let pan Alois Kocián
z Dolního Sklenova a 84 let paní Božena
Tomančáková, rovněž z Dolního Skle-
nova.

Vážení jubilanti, ze srdce Vám přejeme
ještě dlouhá a spokojená léta prožitá se
svými blízkými.
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VÍTEJTE MEZI NÁS!
Vítám tě na svět, děťátko malé,
tátova pýcho a mámino štěstí,
děťátko sladké, živote nový,
kytičko rozkvetlá na rozcestí.

V březnu mezi nás přibyli Tomáš
Kubečka v Dolním Sklenově, Pavel Glos
na Horním Sklenově a Lucie Matějičná
v Dolním Sklenově. V dubnu se do uzá-
věrky nenarodilo žádné miminko.

Naši maličcí, přejeme Vám, abyste
zdárně rostli k radosti svých rodičů, Vám
rodiče, abyste s Vašimi dětmi měli více
radostí než starostí.

Redakce

Jak se jim též říká?
Žetony na vývoz popelnic se na obec-

ním úřadě prodávají již mnoho let. Každý
je zná. Jsou to modrá, zelená hnědá nebo
černá plastová kolečka s ouškem, to
podle toho, pro kterou místní část jsou
určeny. A jsou označeny čísly popisnými,
případně i evidenčními. Ne všichni je
nazývají žetony. Za leta prodeje dostaly
mnoho pojmenování. Víte jaká? Třeba
medaile nebo kolečka či cvrčky. Někdo
jim říká koláčky, nebo náušnice, dokonce
si někteří zájemci o žetony přejí „ty bláz-
ny”. Vysklytl se i název piksle, žentoury,
talony, chechtáky. Dnes už nás tato
pojmenování nepřekvapí a víme, co si
občan přeje. Co myslíte, který název je
nejvtipnější?

Pracovnice OÚ

Čápi jsou v Rychalticích
již téměř 35 let
(Malý rozhovor na aktuální téma)

Na aktuální téma proto, že je jaro a čápi
se nám vrátili ze zimního pobytu.

Mnozí víte, že hnízdo čápa bílého
v naší obci je u domu čp. 19 v Rychalti-

cích. Setkala jsem se s paní Rekovou,
která v tomto domě vyrostla a s rodinou
tam bydlí. Je dcerou pana Františka Filip-
ce, který se zasloužil o to, že čápi u jeho
domu začali hnízdit. Položila jsem prvou
otázku:

Jak dlouho patří po část roku čápi
k vašemu domu?

V roce 1964 otec vybudoval čapí hnízdo
– sloup s křížem, na kterém si čápi mohli
hnízdo dostavět. Čápi se však neukázali.
Ani příští rok ještě nezahnízdili, i když
přiletěli a nad hnízdem kroužili. Až v roce
1966 opět přiletěli, zbudovali hnízdo
a vyvedli mladé. V roce 1980 hnízdo
spadlo, proto jim otec postavil hnízdo
nové.

Pak už přilétali každoročně?
Ano. Vždycky jsme je očekávali. Ohla-

šovali se klapáním zobáků. Můj otec si
každým rokem do kalendáře zaznamená-
val den příletu, počet vyvedených mla-
dých a den odletu. Po jeho smrti se toho
ujala matka a teď já. Sama pro sebe jsem
si dala předsevzetí záznamy přepsat do
jedné knihy a dále je vést.

Čápi hnízdí v párech. Také spolu přilé-
tají?

Ne vždycky. Nejdříve přiletí jeden, za
dva tři dny za ním druhý. Také se stalo, že
se na hnízdě objevili čápi tři, a to potom
dva mezi sebou svedli boj. V hnízdě pak
zůstali pouze dva. V roce 1976 jeden
z čápů přišel o život. To už měli mladé.
Osamělý čáp je nemohl uživit, dva malé
čápy z hnízda vyhodil. Jednoho našel
otec mrtvého, druhý žil. Toho jsme pak
vychovali u nás na dvoře. Otec ho učil
létat – nejdříve ho vyzvedával na menší
hromady, například šlamu, on slétal
dolů. Později, když zesílil, ho opakovaně
dával na střechu kůlny. Čáp se naučil
létat a koncem srpna odletěl do teplých
krajin.

Kdy se vlastně čápi na jaře vracejí?
V televizní předpovědi počasí jsem slyše-
la, že přiletí-li čápi brzy z jara, je brzo
pěkné počasí.
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Koncem března, počátkem dubna,
někdy též i později. Třeba v roce 1993 při-
letěli oba najednou na apríla. O rok
později se první objevil 29. března, druhý
až 1. dubna. V roce 1996 přiletěli poměr-
ně pozdě, až 16. a 21. dubna. V devadesá-
témšestém přiletěli v jednom dnu – 8.
dubna, ale ne společně, první ráno,
druhý večer. Na jaře 1997 18. dubna přile-
těl jeden a začal nosit na hnízdo, tři dny.
Potom z hnízda odletěl, údajně ho viděli
s poraněným křídlem. 25. dubna přiletěl
čáp další, hnízdo si upravil, 2. května se
přidal k němu další a tento pár zůstal
spolu. Vloni přiletěli čápi 13. a 14. dubna,
letos dříve – jeden posledního března
a hned na druhý den 1. dubna další.
Nevím , zda platí to, co bylo řečeno
v předpovědi počasí.

Kolik čápi vyvedou mladých? Kdo sedí
na vejcích a kdo mláďata krmí?

Mladí bývají zpravidla dva, výjimečně
tři. Při sedění na vejcích se čápi střídají
stejně jako při krmení mladých. Klapání
zobáků se ozývá, když se čápi vracejí do
hnízda – asi se spolu tímto způsobem
vítají. Mladí čápi se líhnou v květnu
a v červnu je možno vidět jejich hlavičky
vykukující z hnízda. Počátkem srpna je
čápi – rodičové – vyvádějí . Je to podíva-
ná, když krouží nad hnízdem, odletí
a zase vracejí. Po 20.srpnu pak odlétají
definitivně, nejdříve staří, a pak mladí.
Asi 3 dny před odletem už nejsou na noc
doma, jen přes den nad hnízdem krouží.

V roce 1996 naši čápi nevyvedli mladé.
Ten rok bylo velice deštivé léto, mladí
vlastně v hnízdě plném vody zahynuli.
O rok později, v roce 1997, hnízdo spadlo.
V té době byli již mladí z hnízda venku.
Hnízdo jsme upravili a v roce 1998 čápi
opět přiletěli a zahnízdili. Konstrukce
pod hnízdem potřebuje opravy, které
chceme provéste. Na čápy jsme si skuteč-
ně zvykli, přes léto nám dělají společnost.

Děkuji za rozhovor.
Ptala se Karla Klečková

NNNN aaaa šššš eeee     rrrr aaaa dddd yyyy

Sebepoznání je základ
zdraví

V životě každého člověka nejsou jen
chvíle pohody spokojenosti. Častokrát je
tomu spíše naopak – jsme sužováni
nepříjemnostmi ať už v podobě nemocí
nebo vnitřní disharmonie odrážející se
v našem chování. Působí na nás stres,
cítíme se nepochopeni, nevěříme si, žár-
líme nebo odsouváme své potřeby
a raději se soustřeďujeme na druhé.

V posledních letech se objevila nová
metoda, která poměrně jednoduchým
způsobem odkrývá příčinu našich strastí
a tím pomáhá v lepší orientaci v sobě
samém. Jedná se o obor kineziologie
a jejím rámci zejména o systém One
Brain (jednotný mozek).

Název jednotný mozek vyjadřuje cíle
této metody spočívající v ideální spolu-
práci obou našich mozkových hemisfér.

Pravá mozková hemisféra je nositelkou
ženské složky našeho já. Je mateřská,
nesoudí, má neohraničené vnímání.
Situaci posuzuje jako celek, zahrnuje
v sobě umělecké cítění a schopnosti.
Vnímá prostorově, ne však časově.

Levá mozková hemisféra, představující
naši mužskou složku, se vyznačuje logic-
kým uvažováním, kontrolou, úsudkem,
všímá si více detailů. Dokáže se oriento-
vat časově. Existuje v ní důležitá oblast
zodpovědná za naše „přežití”, jež ve
vypjatých, silně stresových situacích
vypíná 75 i více procent mozku. Mozek
funguje jako tzv. „automatický pilot”, bez
logiky uvažování. V takovém případě, kdy
je odpojena (zablokována) schopnost
alternativní volby v rozhodování, nejsme
schopni správně logicky jednat. Negativ-
ní zážitek způsobí zablokování energetic-
kého proudění na mozkové úrovni
a následně i v příslušné části těla. Výsled-
kem velmi často bývají bolesti hlavy, zad,
různé alergie, obezita, fobie, některé
druhy závislostí, ale také u dětí (i dospě-
lých) problémy s učením (psaní, počítá-
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ní, čtení, pochopení učiva), těžkosti
s udržením pozornosti delší dobu, s cho-
váním.

Protože jsem dlouhou dobu pracovala
s dětmi, u nichž se tyto problémy vysky-
tovaly, rozhodla jsem se, že se přihlásím
na kurzy jednotného mozku, abych
těmto dětem dokázala pomoci. Výsledky
se začaly dostavovat poměrně brzy a tak
na rady začali docházet se svými dětmi
i jejich rodiče, kteří měli „dospělácké”
problémy.

Ten, kdo opravdu touží po pomoci
a není jen pouhým pasivním čekatelem
na to, co s ním bude, ale chce se vědomě
podílet na zlepšení svého stavu, má ty
největší šance. Každá nemoc je v podsta-
tě psychického rázu a symbolizuje únik
od něčeho, co zatím marně čeká na naše
řešení, kterému se vyhýbáme.

Od počátku letošního roku jsem otev-
řela poradnu „Zdravého životního stylu”
i v naší obci. Musím ale zdůraznit, že při
své práci nevyužívám pouze tyto metody,
ale ještě některé další. O těch snad někdy
příště. Také chci podotknout, že nejsem
léčitelka a neřeším choroby. Pracuji
mimo jiné s negativními emocionálními
zážitky a se stresem, který je s nimi spo-
jen. Dochází k sebepoznání a sebevýcho-
vě každého, klienti sami nacházejí vhod-
ná řešení, která jim vyhovují.

Pokud budete mít zájem pochopit více
sami sebe, ale i ostatní, vyřešit problémy,
které trápí vás nebo vaše děti, můžete se
na mě obrátit buď osobně nebo telefo-
nicky (0658/69 97 16).

Mgr. Bronislava Hyklová

Jaké sankce může
uplatňovat finanční úřad?

Ti, kteří své daňové povinnosti řádně
neplní, mohou se setkat s některou ze
sankcí, které správce daně může podle
zákona o správě daní a poplatků použít.
Nesplnění daňových povinností nemusí
být způsobeno úmyslně, proto je užiteč-
né se blíže s těmito sankcemi seznámit.

Zvýšení daně – ukládá se v souvislosti
s pozdě podaným daňovým přiznáním.

Správce daně může přiznanou daň takto
zvýšit až o 10%. Zvýšení je zcela v kompe-
tenci správce a záleží na individuálním
posouzení, zda zvýšení bude činit celých
10% , zda-li bude nižší, případně žádné.

Penále – je sankcí za prodlení v plat-
bách. Vznikne-li na dani nedoplatek, má
správce daně povinnost toto prodlení
penalizovat. Penalizační sazby jsou dány
zákonem a správce daně je nemůže ovliv-
ňovat. Základní sazba za každý den pro-
dlení činí 0,1% z dlužné částky. Dvojná-
sobnou sazbou se penalizují doměrky
zjištěné správcem daně, poloviční saz-
bou doměrky, na které upozornil sám
poplatník formou dodatečného přiznání
nebo hlášení. Tyto penalizační sazby lze
uplatnit nejdéle za 500 dnů prodlení.
Bylo-li prodlení delší, pak se každý další
den penalizuje částkou ve výši 140% dis-
kontní úrokové sazby ČNB. Penále se
nepředepisuje, nepřesáhne-li v úhrnu
u jedné daně za jedno zdaňovací období
částku 100 Kč.

Pokuty – se ukládají při nesplnění
daňových povinností nepeněžní povahy
(např. registrační, oznamovací, záznamní
povinnost, výzva k dostavení atd.). Poku-
tu lze uložit opakovaně až do výše 2 mil.
Kč. Proti rozhodnutí o uložení pokuty je
možné podat odvolání, které má odklad-
ný účinek. Pokuta do výše 5000 Kč může
být uložena i v blokovém řízení (pokud
poplatník s touto formou sankce souhla-
sil). Proti takto zaplacené pokutě není
odvolání přípustné.

Pozastavení činnosti – jestliže daňový
subjekt opakovaně porušuje svou povin-
nost nepeněžité povahy, může správce
daně až na dobu 30 dnů pozastavit podni-
katelskou činnost. Podmínkou však je, aby
v této věci byla již předtím uložena pokuta
a aby protiprávní jednání přesto přetrvá-
valo. Správce daně vyzve k dodatečnému
splnění vynucované povinnosti ve stano-
vené lhůtě. Pokud tato lhůta marně uply-
ne, je vydáno rozhodnutí o pozastavení
činnosti. Zároveň se přikročí k vlastnímu
pozastavení, které se provádí za policejní
asistence a spočívá v uzavření a uzamčení
hmotného majetku podnikatele. Opravné
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prostředky proti tomuto rozhodnutí
nemají odkladný účinek.

Exekuční náklady – jsou účtovány v pří-
padě, kdy dlužník svou daňovou povin-
nost neuhradil a správce daně přikročil
k vymáhání exekucí. Tou může být přiká-
zání úhrady z bankovního účtu, srážka ze
mzdy nebo jiných příjmů dlužníka, ale
stále častěji i zabavení a prodej jeho
movitých věcí i nemovitostí. Správce
daně si účtuje náklady za výkon zabavení
ve výši 2% z vymáhaného nedoplatku,
náklady za výkon prodeje také ve výši 2%
z vymáhaného nedoplatku, v obou přípa-
dech nejméně 200 Kč. Vedle těchto
nákladů má správce daně nárok i na
úhradu svých vlastních výdajů spojených
s exekucí v jejich skutečné výši.

Tato a další pravidla, podle kterých
postupují finanční úřady při daňovém
řízení a která ukládají povinnosti i daňo-
vým subjektům nebo dalším osobám
zúčastněným na daňovém řízení, jsou
vymezena zákonem č. 337/1992 Sb.,
o správě daní a poplatků, ve znění
pozdějších předpisů.

Ing. Marie Mikušová

Poradna pro vlastníky
lesa
POVINNOSTI VLASTNÍKŮ LESA –
RADA Č. 5

Lesní zákon č. 289/95 Sb. stanoví pro
vlastníky lesa následující povinnosti
a zákazy, z nichž bych vám chtěl ty nej-
důležitější příblížit:

Vlastníci lesa jsou ze zákona zejména
povinni:

a) Nepřekročit při mýtní těžbě úmyslné
maximálně možnou velikost plochy holé
seče l ha!, šířka holé seče nesmí pořekro-
čit dvojnásobek průměrné výšky těžené-
ho porostu a dokonce na exponovaných
stanovištích (např. prudké svahy) nesmí
tato šířka překročit jednonásobek výšky
těženého porostu.

b) Zajišťovat hospodaření v lesích
v součinnosti s odborným lesním hospo-
dářem.

c) Hospodařit v lese tak, aby nebyly
ohroženy lesy sousedních vlastníků.

d) Přednostně zpracovávat nahodilou
těžbu tak, aby nedocházelo k vývinu,
šíření a přemnožení škodlivých činitelů.

e) Holinu zalesnit do 2 let po těžbě
a lesní porosty na ni zajistit do 7 let od
jejího vzniku.

f) Při vzniku mimořádných okolností
a nepředvídaných škod v lese činit bez-
odkladná opatření k jejich odstranění.

g) Respektovat závazná ustanovení les-
ních hospodářských plánů (LHP) nebo
lesních hospodářských osnov (LHO). Pro
vaše lesy bude platit ještě 5 let LHP.

h) Vést lesní hospodářskou evidenci
o provedených úkonech v lese.

j) Zjišťovat a evidovat výskyt a rozsah
škodlivých činitelů a jimi působených
poškození atd.

Vlastníci lesa mají ze zákona zejména
zakázáno:

a) Bez povolení užít lesní půdu k jiným
účelům.

b) Snižovat úmyslnou těžbou zakme-
nění porostu pod sedm desetin plného
zakmenění.

c) Přiřazovat další holou seč k mladým
porostům dosud nezajištěným, pokud by
celková

výměra nezajištěných porostů překro-
čila velikost a šířku seče stanovenou
zákonem.

d) Oplocovat les z důvodů vlastnických
nebo za účelem omezení obecného uží-
vání lesa.

e) Provádět těžbu mýtní v lesních
porostech mladších než 80 let.

Všechny myšlenky a rady v tomto člán-
ku mají charakter doporučení. Příště
o hospodaření v lelsích z ekonomického
hlediska.

Kontakt: Adresa – Ul. Podříčí 48, Fren-
štát pod Radhoštěm,

Telefon: 0656/83 10 88 (ráno do 7.30,
večer po 20. hod.), mobil: 0603 86 74 94

Úřední hodiny: OÚ Kunčice p. O. –
pondělí 15–17 hod, OÚ Palkovice – středa
15–17 hodin.

Ing. Tomáš Svoboda
odborný lesní hospodář
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Taneční kurz
pro pokročilé  

pod vedením

taneční mistrové Zuzany Škorňokové

Pořadatel:
KD Staříč, Chlebovická 316, 739 43 Staříč

Z
Cena kurzu 450 Kč.

Z
V přihlášce uveďte: jméno a příjmení, dat. narození,

adresu, čís. telefonu.

Z
Všem závazně přihlášeným bude zaslána poštovní

poukázka k zaplacení kurzu.

Z
Informace KD Staříč, tel. 0658/66 03 44
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NNNN eeee pppp řřřř eeee hhhh llll eeee dddd nnnn ěěěě tttt eeee !!!!
Vážení čtenáři.
Uzávěrka příštího čísla Hukvaldského

občasníku bude 22. června 1999. Do té
doby nám, prosím, zasílejte své příspěv-
ky. Můžete je předat kterékoliv člence
redakční rady. Všem přispěvatelům
děkujeme a těšíme se na další spolupráci.

Redakční rada

KOUPĚ
Koupím malou chalupu, domek

k rekreaci, 1+1 nebo 2+1.
U většího nechám dožít majitele.

Ostrava, tel. 069/359179.
Adresa v redakci

Chcete se zbavit starostí s účetnictvím a daněmi?

Účetní firma nabízí vedení účetnictví
jednoduchého i podvojného, správu daní,

ekonomické poradenstí.

Ing. Marie Mikušová

E K O N S E R V I S
Dolní Sklenov 14, tel. 0658/69 93 07

AAMMEESS
těžba — zpracování — prodej dřeva

Pila AMES v Kopřivnici (areál Tatry)


